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Medipedia.co.il | 050-686-7777 :מדיפדיה | לתאום פגישה

 800 שוקל  )ארה”ב(  פוקוס  דגם   Arsep חברת  של  החמצן  מחולל 
יום רגיל.  גרם בלבד. מהיום תוכלו לחזור לשגרת חייכם לנהל סדר 
לנסוע, לטייל, לטוס ולשהות מחוץ לבית לכל פרק זמן שתחפצו. כל 
הפדרלית  התעופה  רשות  של  אישור  בעלי  הניידים  החמצן  מחוללי 
FAA מאושרים לשימוש במטוסים. אופציית הטענה של המכשיר הינן 

לשקע ביתי וגם למצת הרכב.

יעיל ומוכח קלינית לסובלים מנחירות או מדום נשימה בינוני  פיתרון 
את  פותר  העולם.  בכל  הנמכר  רפואי  מסיליקון  לשון  מייצב  בשינה: 
בעיית הנחירות ומפחית משמעותית את הסכנה לדום נשימה בינוני 

ללא ניתוחים, ללא טיפולים פולשניים וללא מכשירים מסובכים.

סוף לנחירות ולדום נשימה בשינה גם מחוץ 
לבית ובנסיעות וטיסות

מכשיר CPAP נייד במשקל 460 גרם בלבד, גודל 
מזערי )כגודל פחית שתיה( וביצועים גדולים.

ה- CPAP יכול להיכנס 
לכל תיק ולפעול על סוללה 
למשך 8 שעות ללא חשמל!

למכשיר CPAP הנייד יש 
אישור של רשות התעופה 
הפדרלית FAA מאושרים 

להפעלה במטוסים.

סובלים ממסכת CPAP קשיחה ולא נוחה
מסכת CPAP מבד היא הבחירה הראשונה של 
 CPAP מספר גדול והולך בעולם של משתמשי

בעולם המערבי. מסכת הבד הרכה היא המצאה 
פורצת דרך מהפכנית בתחום רפואת השינה 

ומסייעת מאוד לסובלים מבעיית דום נשימה בשינה.

השתתפות לחברי קופת חולים
בהשתתפות כל קופות חוליםכללית מושלם כ-75%

מכשיר סיפאפ אמריקאי
אוטומטי קטן ושקט

שעובד גם על סוללות

מסכות לסיפאפ מבד
Sleep Weaver

הטובה בעולם מארה”ב

חמצן ללא גבולות:
מחולל חמצן נייד קטן - תוצרת ארה”ב

סוף לנחירות!
ללא תרופות וללא ניתוחים!

מגוון מוצרים רפואיים מוכחים קלינית ללא תרופות 
וללא ניתוחים לשיפור השינה והנשימה
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דרום – פרג: 053-7361270 | ירושלים והסביבה – חיים: 050-7692114
מרכז – אבי: 052-6119953 | צפון - רמי: 052-6119980, אסף: 052-6117100

₪27,000
החל מ-

בלבד!
כולל מע"מ

ירושלים והסביבה – חיים: 050-7692114

בלבד!
כולל מע"מ

MADE IN

MADE I N

ראה פרטים בעמוד 5

עמוד 2

*8654 www.bth.co.il

כל ביטוחי הרכב אותו דבר...
עד לרגע שבו צריך אותם

בביטוח חקלאי, המטרה שלנו היא לשלם לחברים את המגיע 
להם במהירות האפשרית ותמיד להיות בצד שלכם.

קבלו הצעה משתלמת במיוחד לביטוח הרכב 
מחברת הביטוח היחידה בישראל שעובדת במיוחד 

בשביל קיבוצניקים

15%
הנחה

למשלמים 
בכרטיס

משקארד*

שרות שמרגיש 
כמו בבית

מחירים תחרותיים 
במיוחד

תשלום תביעות 
שהוא תמיד בעדך

ביטוח חקלאי אגודה שיתופית מרכזית בע״מ. * תנאי המבצע: בביטוחי רכב ודירה - המבצע בתוקף עד ל-31.12.2018. ההנחה הינה לפרמיה של שנה לכל המצטרפים בתקופת המבצע )לא כולל ביטוח חובה ורכבים מעל 3.5 טון(. 
בביטוחי חיים ומשכנתא – המבצע בתוקף עד ל-31.7.2019. ההנחה הינה לכל תשלומי הפרמיה המשולמים במהלך תקופת המבצע. ביטוח חקלאי רשאית להפסיק ו/או לשנות את תנאי המבצע בכל עת לפי שיקול דעתה.

ראה עמ' 9

ראשי מועצות חברי קיבוצים, 
עמוד 4חדשים וישנים
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עורך: יעקב לזר Lazar@nachshon.co.il • מנהלת עיתון: עדנה זיו • עיצוב ועריכה גרפית מערכת ומודעות: בני בנגלס
 כתבים: ארנון אבני, עלי קדם, שוש גרץ, חני סולומון, יובל דניאלי, אברהם שרון, אבנר רון • הפקה: kav_daf@tmags.co.il טל' 2369058־073

פקס' 2369088־073 • מיחשוב: ג'לברט בנג'ו • מזכירת סניף דרום: אנה רייזנקינד
יועצי פרסום: יעקב קניאל 054-4557780, משה הורנשטיין 058-4690888, יורם טביבי, • מודעות: kav_daf@tmags.co.il • המערכת אינה אחראית 

על תוכן המודעות
חפשו אותנו בדף הפייסבוק: הזמן הירוק, קו למושב, יבול שיא, הרפת והחלב עיתוני המרחב הכפרי המערכת והמנהלה רח' מנחם בגין 53, ת"א • כל הזכויות שמורות. אין 

להעתיק, לתרגם, לשדר בכל אמצעי, לאחסן במאגר מידע, לפרסם או להפיץ בכל אמצעי כל חלק מן המודפס בעיתון הזה.
סיימתם לקרוא? אנא השליכו את הגיליון לפח המחזור הסמוך למקום מגוריכם.

  דעת יחיד

,   גם באתרים הבאים:  , , 
18.50 X 33.50

ניתן לקרוא את עיתוני  

עיתוני ההתיישבות מגדילים את החשיפה שלך!

יוני 2014 

1

2014 יוני 
והחלב   הבקר  לענף  עיתון 

ויטמינים בהזנת 

פרות חלב

00 ˆ

 רפת גניגר,

מ-1926!

00 ˆ

מיכל קראוס - 

איון ראשון
רי

00 ˆ

האוטו שלנו 

נוסע לסין
האוטו שלנו 

נוסע לסין

מדוע עליזה 

כהן אינה עובדת 

עוד בהתאחדות 

חקלאי ישראל?

עמ' 60

משרד החקלאות נגוע בשחיתות?

אמנון ליברמן, יועץ השר שמיר 

במעצר בית • המנכ"ל רמי כהן 

נעצר לשבוע

עמ' 18

מה עשתה "יועצת 

המנכ"ל" בארוע 

טעימות יין בפאריס?
עמ' 23

חשד להונאה לכאורה במרכז לרישום משבצות:

בנצי ליברמן: "נפתח בהליך 

משפטי מול המרכז החקלאי 

)שבראשו עומד שלום שמחון("

עמ' 10

גיליון 102 • דצמבר 2014

שדה תפוחי אדמה. צילום: צפריר ניר

פרטים מלאים בעמ' 11

תשע"ה בטבת  י'     2015 בינואר   1    864 מס'    הכפרית  וההתיישבות  המושבים  שבועון 

yerukim.tmags@gmail.com :ירוקים מתמיד! לקבלת העיתון במייל, צור קשר בדוא"ל

פרופ' אמיר שגיא זוכה בפרס לנדאו לחקלאות על הישגיו, בין היתר עבור הטכנולוגיה שפיתח, 

שבאמצעותה נולדים סרטנים זכרים בלבד הגדלים מהר יותר ומניבים יבול גבוה יותר • עמ' ???

צילום:???.

הניסיון שלנו, העתיד שלכם

0 4 - 6 2 4 9 8 3 3 טלפון. 
www.nachlat-avot.co.ilבפייסבוק אלינו  הצטרפו 

הקרקע שלך
!שווה הון

ייצוג ברמ”י ובוועדות    מומחים בפיצול נחלותנחלת אבותקרקעותייך בידך!הגורל הכספי של מושבניק!!!  
טיפול בחריגות בניה ובחריגות גבולות

03-613394503-6133946office@benor-law.com
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לאור החלטת מועצת מקרקעי ישראל 1265 שעניינה שימושים חורגים בנחלות, ולאור הוראות 

הביצוע של האגף החקלאי להחלטה 979 של מועצת מקרקעי ישראל שעניינה שימושי מגורים 

בנחלות, ובכדי להבין את משמעות ההתפתחויות הנ"ל לסקטור המושבי,

ייערך על ידי משרד עו"ד גדעון בן אור

התכנסות וארוחת צהריים עשירה במסעדת המלון

הנחלה המושבית והשימושים בה בראייה לאומית – בהווה ובעתיד

הוראות ביצוע להחלטת מועצת מקרקעי ישראל 979 - בנייה למגורים בנחלה החלטת מועצת מקרקעי ישראל 1265 – שימושי תעסוקה לא חקלאית בנחלה

המיסים והתשלומים השונים בבניה למגורים ובשימושים חורגים בנחלההפסקת קפה ועוגה
היבטים שמאיים בהחלטות מועצת מקרקעי ישראל 1265, 979

הפסקת קפה ועוגה

יום העיון ייערך במלון "דן" תל אביב, רח' הירקון 99 ת"א.סוגיות נבחרות בהורשת נחלות וזכויות בנים ממשיכים 

עלות ההשתתפות ביום העיון הינה 250 ₪ והיא כוללת השתתפות בהרצאות, 

ארוחת צהריים וכן קפה ועוגה בהפסקות.
יש להירשם ולשלם ליום העיון מראש. 

מספר המקומות מוגבל, בהתאם לסדר ההרשמה.

לנרשמים מראש אשר משלמים ביום הכנס עצמו העלות הינה 300 ₪.

להרשמה: משרד עו"ד גדעון בן אור בטלפון: 03-6133945

 או באתר האינטרנט של משרד עו"ד גדעון בן אור

www.benor-law.com :בכתובת 

יום עיון בתאריך 13.03.13 אשר מיועד למתיישבי המושבים 

ההרצאות יועברו על ידי מיטב אנשי המקצוע

מגורים, ירושה ושימושים לא יום עיון בנושא
ראו עמוד 3חקלאיים בסקטור המושבי

2015 בינואר   1   תשע"ה  בטבת  י'     1463 מס'    שיתופית  ליזמות  והקואופרציה  הקיבוצים  שבועון 

 yerukim.tmags@gmail.com :ירוקים מתמיד! לקבלת העיתון במייל, צור קשר בדוא"ל

כיצד מתחברים המרפסת האייקונית של דגניה ותאי וידוי, לתערוכה המוצגת כעת בבית הגפן בחיפה, וקוראת 

צילום חני סולומוןלשינוי ערכי החיים הפוליטיים, החברתיים והתרבותיים שנשחקו, למען כינון חברה שוויונית ודמוקרטית יותר? עמ' 14

מושב

קיבוץ

פרטים עמ' 7

Precedent i2 מבצע בדגמי

החל מ - ₪25,000 לא כולל מע"מ

אפשרות להוספת ספסל נוסעים אחורי

הקלה לסובלים מסינוסיטיס, 

אף סתום,  גודש באף, אלרגיות 

ונזלת כרונית באמצעות נשפן 

לאף  המכשיר היעיל ביותר 

לסילוק הנזלת וההפרשות 

ממערות האף, נתיבי האוויר 

וחללי הסינוסים באמצעות 

שימוש בכוח הנשיפה , הרחבת  

נתיבי האוויר, ריסוק  הנזלת 

וההפרשות  באמצעות הרטט 

שמייצר בתוך מעברי האוויר 

באף ללא צורך בטיפות אף 

ובתרופות אחרות ומתאים 

גרמניה.למבוגרים וילדים. תוצרת 

מסינוסיטיסלסובלים
נשפן לניקוז

מערות האף

  Airsep מחולל החמצן של חברת

דגם FOCUS (ארה"ב) שוקל 

700 גרם בלבד. מהיום תוכלו 

לחזור לשגרת חייכם לנהל סדר 

יום רגיל, לנסוע, לטייל, לטוס 

זמן שתחפצו.ולשהות מחוץ לבית לכל פרק 

כל מחוללי החמצן הניידים בעלי 

אישור של רשות התעופה 

FAA מאושרים  הפדרלית 
לשימוש במטוסים.

אופציות הטענה של המכשיר 

הרכב.הינן לשקע ביתי וגם למצת 

מסייע לפנות ליחה מהריאות 

ליחתי. לסובלים מקוצר נשימה ושיעול 

הקלה לסובלים ממחלות ריאות 

כמו COPD - אסטמה, ברונכיט 

כרונית, אמפיזמה, ציסטיק 

פיברוזיס, באמצעות נשפן 

לריאות  המכשיר היעיל ביותר 

ח  הכי והוצאת  ק  סו לרי

וההפרשות מדפנות נתיבי 

האוויר אל מחוץ לבית החזה 

הריאות  י  לניקו יע  ומסי

והסמפונות  ומתאים למבוגרים 
ולילדים. תוצרת גרמניה.

גבולותחמצן ללאניידמחולל חמצן

לסובלים
ממחלות ריאות
הריאותנשפן לניקוז

 Airmax מרחיב הנחיריים ההולנדי

הוא הפיתוח המתקדם ביותר 

לפתרון בעיית הנחירות הנובעת 

מהיצרות הנחיריים ולסובלים 

מגודש באף, נזלת אלרגית 
ומחיצה עקומה באף.

איירמקס נמצא יעיל ביותר גם 

בשיפור ביצועי ספורטאים היות 

והוא מאפשר נשימה טובה יותר 

דרך האף ומונע את הצורך 

במעבר לנשימה דרך הפה. 

בנוסף נמצא כי איירמקס מקל 

מאוד על נשים בהריון במניעת 

נחירות ותעוקת נשימה בשינה.

מרחיב נחיריים
למניעת נחירות

בגלל אף סתום
וגודש באף

נחירות מתהוות עקב רפיסות 

של רקמות רכות בנתיב האוויר  

באחורי הגרון התחתון. בזמן 

השינה שרירי הלשון רפויים 

ולעיתים קרובות הלשון צונחת 

לחלק האחורי של הגרון וחוסמת 

את נתיב האוויר, השאיפה 

והנשיפה של האוויר יוצרת רטט 

של הרקמות הרכות באזור הצר 

של נתיב האוויר ואת הנחירות. 

ההתקן הדנטלי ZQuiet מקדם 

בעדינות את הלסת התחתונה 

קדימה, מרחיב את נתיב האוויר 

ומפחית את הרטט של הרקמות 
הרכות בגרון האחורי.  

התקן דנטלימנחירותלסובלים
למניעת נחירות

הרכות בגרון האחורי.  

חברת מדיפדיה מייבאת ומשווקת מוצרים רפואיים העומדים בתקנים 

בינלאומיים מערביים של FDA ו- CE. המוצרים פורצי דרך בתחומם 

וביכולתם לחולל שיפור משמעותי באיכות חייהם ובריאותם של אנשים.

מוצרים רפואיים חכמים ומוכחים 

קלינית לשיפור השינה והנשימה

מדיפדיה

מכשיר CPAP אוטומטי נייד במשקל 460 גרם 

בלבד, גודל מזערי (כגודל פחית קולה) וביצועים 

גדולים, היכול להכנס לכל תיק ולפעול על סוללה 

   CPAP למשך 16-8 שעות ללא חשמל!  למכשיר

הנייד יש אישור של רשות התעופה הפדרלית 

FAA מאושרים לשימוש במטוסים.

סוף לנחירות ולדום נשימה

בשינה גם מחוץ לבית

מכשיר סיפאפ אמריקאי 

אוטומטי קטן ושקט 
שעובד גם על סוללות

מסכת SleepWeaver היא הבחירה הראשונה של 

מספר גדל והולך של רופאים וטכנאים במעבדות 

שינה בעולם המערבי. מסכת הבד הרכה  

SleepWeaver  היא המצאה מהפכנית בתחום 

מ-APNEA . רפואת השינה ומסייעת לחולים הסובלים 

פתרון יעיל ומוכח קלינית לסובלים מנחירות 

או מדום נשימה בינוני בשינה. מייצב לשון 

מסיליקון רפואי הנמכר בכל העולם, פותר את 

בעיית הנחירות ומפחית משמעותית את הסכנה 

לדום נשימתי בינוני ללא ניתוחים, טיפולים 

מסובכים.פולשניים או מכשירים 

המייצב מומלץ על ידי 

רופאי אף אוזן גרון, רופאי 

שיניים ורופאי משפחה 

בזכות יעילות של 92% 

ת  ו ר י ח נ ב ל  ו פ י ט ב

ובתסמונת דום נשימה 

בינוני בשינה. באישור 

(אמ�ר).משרד הבריאות הישראלי 

CPAP סובל ממסכת
קשיחה ולא נוחה?

מסיכת סיפאפ מבד 
SleepWeaver

הטובה בעולם מארה�ב!

סוף לנחירות ולדום 
בינוני עד קלנשימה 

מייצב לשון רפואי מסליקון

medshop.co.il :שירות לקוחות ארצי: 03-979-4711 • אתר אינטרנט

medshop.co.il

להשיג בסופר-פארם

ובתי המרקחת המובחרים. 

המחיר לזוג:
₪139 בלבד!

ובתי המרקחת המובחרים. 

סוף לנחירות!
איירמקס – מרחיב 
נחיריים לסובלים 

מגודש באף ואף סתום

פרטים 
עמ' 11

       תנועת המושבים
         האיחוד החקלאי

          ארגון מגדלי הפרחים
     אופק

     קיבוצניק
הפורטל לחקלאות טבע וסביבה 

www.tmoshavim.org.il/index.aspx?id=4327
www.ihaklai.org.il 
www.fgo.co.il/HTMLs/home.aspx
www.ofek-israel.org.il
www.kib.org.il/yarok.html
www.israel.agrisupportonline.com

 חפשו אותנו בפייסבוק   

יהדות פיטסבורג – 4 
שיעורים בין רצח לתקווה

השיעור על הקהילה היהודית בארצות הברית, השיעור על יחסי 
יהודים-מוסלמים, השיעור על ממשלת ישראל, השיעור על הטראמפיזם  

יניב שגיא

הרוברט באוורס הניאו נאצי האמרי<
קני הגיע לבית הכנסת "עץ חיים" 
ביהודים על שום תמיכתם  מוות  לזרוע 
שהושחת  ולב  מעוות  מוח  במהגרים. 
חייהם  והמהגר, קטל את  בשנאת האחר 
של 11 מתפללים רק כי הם יהודים, רק 
כי לתפיסתו הם אנשי חסד וחמלה כלפי 

ולט ההאחר, כלפי המהגר. מבעד לרצח 
רור מזדקרים בבהירות 4 שיעורים:

בא היהודית  הקהילה  על  ־השיעור 
ושלוש  רבות  שנים  הברית:   רצות 
שליחויות אני מחובר לקהילה היהודית 
וגם  גדולה  באהבה  הברית.  בארצות 
בקנאה. כיהודי שחי בישראל אני מקנא 
על  הברית  בארצות  היהודית  בקהילה 
בין  החיבור  על  היהודי,  הפלורליזם 
השונים, על השותפות בין הזרמים. עם 
כולם הייתי בקשר - עם האורתודוקסים 

הוהקונסרבטיבים, הרפורמים והרקונסט
חלו ההומניסטית-  היהדות  הרקשינים, 

החדשות  הליברליות  והקהילות  נית 
לכולם  אמריקה  ביהדות  והמגוונות.  
יש מקום – ביחד. ביום הרצח התפללו 
בבית הכנסת הקונסרבטיבי "עץ חיים" 
שלוש קהילות שונות, עם תפילה שונה 
וראיית עולם ייחודית – בבית משותף. 
זוהי היהדות במיטבה וכמה שהיא חסרה 
לנו כאן בישראל. את היהדות הזאת )40 
ישראל  ממשלת  היהודי(,  מהעם  אחוז 
מרחיקה ומדירה, קורעת אותה מחיבורה 
הטבעי והכל כך חשוב למדינת ישראל, 
לבית הלאומי של העם היהודי. בקהילת 
לי  יש  מתיה  את  שקוברת  חיים"  "עץ 
ותיקה שהכרתי בהשומר הצעיר  חברה 
31 שנים. מהה  של צפון אמריקה לפני

האחרונים,  בימים  לי  שכתבה  דברים 

מהמילים של בנה הנער, עולה עוצמה 
באבלה,  כרגע  שמתכנסת  קהילה  של 

המחבקת את המשפחות ומביטה אל הע
זוהי   – ושנאה  בפחד  ולא  בתקווה  תיד 

יהדות אמריקה.
יהודים-מוסל יחסי  על  ־השיעור 

מים: שעות מעטות אחר הרצח המזוויע, 
בארצות  המוסלמית  הקהילה  השיקה 
הכותרת:  תחת  התרמה  פרויקט  הברית 
"מוסלמים מתאחדים למען בית הכנסת 
כספית  לתמיכה  בקריאה  בפיטסבורג", 
בקורבנות בתי הכנסת לצרכים המידיים 
של  הרפואיות  וההוצאות  הקבורה  של 
כתיבת  בשעת  היהודית.  הקהילה  חברי 
שורות אלה )יום שלישי בבוקר( הם כבר 
גייסו 180 אלף דולר. ערבות הדדית של 
היהודית.  לקהילה  המוסלמית  הקהילה 
בעולמנו  דופן  יוצא  ככה  פשוט  כמה 
מרגש  זה  אותי  האחר.  לשנאת  המוסת 
האדם  אהבת  של  נקי  הומניזם  בטירוף. 
ושותפות של שוני תרבות – זהו העתיד 

הז מתוך  אלינו  ניבט  והוא  העולם  השל 
רקע של  על  טבח  שבו  ההווה  וועה של 
שנאת האחר הפך להיות טבעי לנו. מובן 
מאליו. כי אלה הם מנהיגי ההווה, ואילו 

המנהיגי העתיד יהיו אלה שיתחברו לשו
תפות המופלאה של שוני התרבות כפי 

השהוצגה כאן על ידי קהילת החסד המו
סלמית מאמריקה. לנו בישראל יש הרבה 
מה ללמוד מהשיעור הזה של החיבור בין 

מוסלמים ויהודים באמריקה.
שעות  ישראל:  על ממשלת  השיעור 
התפוצות  שר  ארז  הרצח,  אחרי  אחדות 
וטס לנחם את  נפתלי בנט את מזוודתו 
הקהילה היהודית, הוא הרי שר התפוצות 
ואנחנו הרי מדינת היהודים. טבעי, נכון? 
ימים לפני  מסתבר שממש לא, כי כמה 

הכ האסיפה  בישראל  התקיימה  ההרצח, 

ללית השנתית של הפדרציות היהודיות 
הקהילה  אירוע שנתי של  אמריקה.  של 
נודד  שנים  לחמש  אחת  אשר  היהודית 
מצפון אמריקה לישראל. שר התפוצות, 
היה  הוא  ברח.  הוא  שם.  היה  לא  בנט, 

לפגוש  להגיע  לא  בחר  אבל  בישראל 
כי  אביב,  בתל  היהודיות  הקהילות  את 
הוא  שם.  באהדה  יתקבל  ידע שלא  הוא 
ברח כי למרות היותו שר התפוצות, הוא 

בתפו ועמוקה  מתמדת  לפגיעה  השותף 
 40 של  המכריע  ברוב  היהודיות,  צות 

האחוז מהעם היהודי שחיים בצפון אמרי
קה. פגיעה עצומה וכואבת של ממשלת 
ישראל שלמעשה אינה מכירה ומכבדת 
את הזרמים הדתיים הלא אורתודוכסים. 
לא מכירים בגיור שלהם, לא מאפשרים 
להתפלל בכותל על פי דרכם ואמונתם. 
לפגוש  מוכן  היה  לא  בנט  אביב  בתל 
הם  טס.  הוא  לפיטסבורג  אבל  אותם, 

מא באמת  הם  כי  בנימוס  אותו  היקבלו 
מינים "ביחד שבטי ישראל" ובמרכזיותה 
הם  אבל  ישראל,  מדינת  וחשיבותה של 
יודעים שאין להם הרבה משותף אתו. הם 
קורבנות של אסון נורא שנגרם כתוצאה 

בא היהודים  של  היותם  כנגד  המהסתה 
מבק במהגרים,  תומכים  הברית  הרצות 

שי המקלט )כך כתב הרוצח לפני שיצא 
למסע הציד וההרג( ובנט רודף כאן את 

המבקשי המקלט והמהגרים ומתכוון לפ
עול בשבועות הקרובים לעקוף את בג"ץ 
)פיסקת ההתגברות( על מנת לטרנספר 
פלורליזם  של  קהילה  הם  מכאן.  אותם 
יהודי, קבלת האחר והכלת השונה – בנט 
וממשלת ישראל נמצאים בשלטון בשם 
האורתודוקסיה,   – ההפוכים  הערכים 
שנאת האחר והאתנוצנטריות. הגשר בין 

הממשלת ישראל לבין קהילת יהדות אמ
ריקה מעולם לא היה צר כל כך ושביר 

כל כך.
עוד   - הטראמפיזם   על  השיעור 

בנט שם בפיטסבו רצוי מנפתלי  הפחות 
כתבו  כך  הברית.  ארצות  נשיא  הוא  רג 
היהודית  הקהילה  מנהיגי  במפורש  לו 

בעיר: " אינך רצוי בעירנו עד שתוקיע 
את הלאומנות הלבנה בארצות הברית...
את  ערערת  פחד  וזרעת  שקרים  הפצת 
הביטחון של אנשים מצבע אחר, הלהט"ב 
ובעלי מוגבלויות. התורה לימדה אותנו 
שכל אדם נברא בצלם האלוהים". טרמפ 
הלבנה  הלאומנות  של  האחרון  שברצח 
"החברה  דיבר בחיבה על  בשרלוטסוויל 
העליונים",  "הלבנים  מקרב  הטובים" 
עדיין לא מכנה את האירוע בפיטסבורג 
ידי  על  מבוצע  היה  אם  טרור.  כאירוע 
שמוביל  טרור  כמובן  זה  היה  מוסלמי 
כתבתי  שעליה  בקהילה  קשה  לפגיעה 
מדובר  כאן  לא,  אבל  הראשון.  בשיעור 
במפגע לבן שצמח בערוגות שמהן צמחו 

לש אותו  שהביאו  טראמפ  של  התומכיו 
לטון.  טראמפ הוא המנהיג העולמי של 
הפוליטיקה של הפחד ושנאת האחר, הוא 
נשיא  לשלטון  עלה  השבוע   – לבד  לא 
ברזיל מהימין הקיצוני שמצטרף לנשיא 
לבושתנו  ועוד,  ועוד  ופולין  הונגריה 
ישראל  של  טובים  הכי  החברים  גם  הם 
בעולם כיום. ממשלת שנאת האחר שלנו 
היטב עם הממשלות שמלבות  מתחברת 

האנטי את  שמלבה  לאחר,  השנאה  האת 
שהיה  זה  כמו  לרצח  שמובילה  שמיות, 
השבוע בפיטסבורג. טראמפ אהוד מאוד 
על אזרחי ישראל היהודים ושנוא מאוד 
ארצות  מיהודי  המכריע  הרוב  ידי  על 
הברית – גם זה שיעור מדאיג שקיבלנו 

מהרצח השבוע.
מארבעת השיעורים האלה, אני בוחר 
לקחת את השילוב שבין תקווה ואחריות. 

הזהו השיעור של קהילת "עץ חיים" בש
בילי. התקווה על היכולת לחיות ביחד, 

האחריות להבטיח שכך ייראה עתידנו.
יניב שגיא הוא מנהל גבעת חביבה 

– המרכז לחברה משותפת

שעות אחדות אחרי 
הרצח, ארז שר 

התפוצות נפתלי בנט 
את מזוודתו וטס לנחם 
את הקהילה היהודית, 
הוא הרי שר התפוצות 

...כמה ימים לפני 
הרצח, התקיימה 
בישראל האסיפה 

הכללית השנתית של 
הפדרציות היהודיות של 

אמריקה. אירוע שנתי 
של הקהילה היהודית, 

אשר אחת לחמש שנים 
נודד מצפון אמריקה 

לישראל. שר התפוצות, 
בנט, לא היה שם. 

הוא ברח. הוא בחר 
לא להגיע לפגוש את 

הקהילות היהודיות בתל 
אביב, כי הוא ידע שלא 

יתקבל באהדה שם

בית הכנסת "עץ החיים". ביום הרצח 
התפללו בו שלוש קהילות שונות, עם 
תפילה שונה וראיית עולם ייחודית – 
בבית משותף. זוהי היהדות במיטבה 

וכמה שהיא חסרה לנו כאן בישראל

הכנס הארצי השנתי לקיבוצים בנושא:   

בונים בקיבוצים

לפרטים והרשמה: מרכז הדרכה להתחדשות | טלפונים: 03-6959770, 03-6959768
k_e40@netvision.net.il :מייל

עלות למשלמים לפני הכנס: 300 ₪ + מע"מ  ˆ  למשלמים ביום הכנס: 350 ₪ + מע"מ
למשלמים לאחר הכנס: 400 ₪ + מע"מ  )השיק לפקודת מרכז הדרכה(

תוכנית הכנס:
הרשמה  כיבוד וסיור בתצוגות    8:30-9:00

ניר מאיר, מזכיר התנועה הקיבוצית  9:00-9:15
פתיחה וברכות  

חגי רזניק, מנכ"ל משרד השיכון    9:15-9:45
אתגרי התנועה הקיבוצית, פיתוח חברתי ופיזי   

ניב תורן, מנכ"ל בית בקיבוץ  9:45-10:15
בנייה בקיבוצים – היתרון לגודל  

אילן ליאור, בעלים ומנכ"ל G.S.B בית ירוק ובטוח  10:15-10:45
האתגר – בית ירוק ובטוח  

הפסקה כיבוד וסיור בתצוגות   10:45-11:00

נמרוד רבר, בעלים ומנכ"ל קורום    11:00-11:30
מודול קורום להצלחת פרוייקטים בסביבה קהילתית  

דורון ערוסי, מנכ"ל חברת אקו-בילד  11:30-12:00
היתרונות האין סופיים של נודורה על כל שיטת בנייה אחרת  

הדס וסרמן, מנהלת שיווק פוליביד    12:00-12:30
טכנולוגיות בנייה מתקדמות   

הפסקה כיבוד וסיור בתצוגות  12:30-12:45

ארי אוריאלי, מנכ"ל ג'אסט מאנאג'  12:45-13:15
ניהול בנייה עצמי בקיבוץ   

טרי ניומן, בעלים ויו"ר ישראמרין   13:15-13:45
פתרונות בבניה מודולרית לפרוייקטים במגזר הקיבוצי  

שרון בן יהודה, מנהלת מח' אשראי קמעונאי בנק מזרחי - טפחות   13:45-14:00
מימון הבנייה בקיבוצים  

מנחה הכנס: בני בשן  

בחסות:

יתקיים ביום ה' 29.11.18 - במרכז הכנסים במלון שפיים

מגור עצמון תורג'מן
וזמה צמיחה חדשנות י
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למשלמים לאחר הכנס: 400 ₪ + מע"מ  )השיק לפקודת מרכז הדרכה(

תוכנית הכנס:
הרשמה  כיבוד וסיור בתצוגות    8:30-9:00

ניר מאיר, מזכיר התנועה הקיבוצית  9:00-9:15
פתיחה וברכות  

חגי רזניק, מנכ"ל משרד השיכון    9:15-9:45
אתגרי התנועה הקיבוצית, פיתוח חברתי ופיזי   

ניב תורן, מנכ"ל בית בקיבוץ  9:45-10:15
בנייה בקיבוצים – היתרון לגודל  

אילן ליאור, בעלים ומנכ"ל G.S.B בית ירוק ובטוח  10:15-10:45
האתגר – בית ירוק ובטוח  

הפסקה כיבוד וסיור בתצוגות   10:45-11:00

נמרוד רבר, בעלים ומנכ"ל קורום    11:00-11:30
מודול קורום להצלחת פרוייקטים בסביבה קהילתית  

דורון ערוסי, מנכ"ל חברת אקו-בילד  11:30-12:00
היתרונות האין סופיים של נודורה על כל שיטת בנייה אחרת  

הדס וסרמן, מנהלת שיווק פוליביד    12:00-12:30
טכנולוגיות בנייה מתקדמות   

הפסקה כיבוד וסיור בתצוגות  12:30-12:45

ארי אוריאלי, מנכ"ל ג'אסט מאנאג'  12:45-13:15
ניהול בנייה עצמי בקיבוץ   

טרי ניומן, בעלים ויו"ר ישראמרין   13:15-13:45
פתרונות בבניה מודולרית לפרוייקטים במגזר הקיבוצי  

שרון בן יהודה, מנהלת מח' אשראי קמעונאי בנק מזרחי - טפחות   13:45-14:00
מימון הבנייה בקיבוצים  

מנחה הכנס: בני בשן  

בחסות:

יתקיים ביום ה' 29.11.18 - במרכז הכנסים במלון שפיים

מגור עצמון תורג'מן
וזמה צמיחה חדשנות י
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   חדשות • יעקב לזר

ארבעה ראשי מועצות 
קיבוצניקים חדשים

 ועוד תשעה שימשיכו לקדנציה נוספת
)ועוד סיבוב שני במ.א. זבולון(

חד< מועצות  ראשי  הארבעה 
הצטרפו  קיבוצים,  חברי  שים 
שעבר  בשבוע  שהתקיימו  בבחירות 

הקיבוצ המועצות  ראשי  הלתשעת 
נוס לקדנציה  שממשיכים  הניקים 

ליבשטיין  אופיר  הם:  הארבעה  פת. 
איגוד  מנכ"ל  לשעבר  הנגב,  משער 
את  שיחליף  הקיבוצית,  התעשייה 
אלון שוסטר בראשות מועצה אזורית 
להב,  זמיר מקיבוץ  ניר  הנגב.  שער 
שנבחר לראשות מועצה אזורית בני 
שמעון ויחליף את סיגל מורן מבית 
קמה, שלא התמודדה בבחירות. אסף 

הצעי אגף  ראש  מהחותרים,  האיזק 
הישראלית  בחברה  ומעורבות  רים 
חוף  מ.א.  בראש  שיעמוד  בתק"צ, 
הל"ה,  מנתיב  ויזל  וניב  הכרמל, 

יהודה.  מטה  במ.א.  בבחירות  שזכה 
את  האחרונות  בשנתיים  מילא  ויזל 
הקודם  המועצה  ראש  של  מקומו 
דדון, שהושהה מתפקידו עקב  משה 
החשדות נגדו . ויזל זכה ברוב גדול 

ביישובי המועצה.
ממשיכים לקדנציה נוספת: גיורא 
עליון,  בגליל  הבשן,  להבות  זלץ, 
יעקב  אשדות  גרינבאום,  עידן 
קרין,  יורם  הירדן,  בעמק  איחוד, 
כפר רופין, בעמק המעיינות, איציק 
חולבסקי, עין השופט, במגידו, אילן 
ירקוני,  גדי  במנשה,  מענית  שדה, 
ממצפה  כהן  אריה  באשכול,  נירים, 
עין  ליטבינוף,  דב  במגילות,  שלם 
סמר,  גינת,  חנן  ד"ר  בתמר,  גדי, 

במ.א. אילות.

שני  סיבוב  יתקיים  זבולון  במ.א. 
בין עמוס נצר מרמת יוחנן לאיתמר 

דו ערן  חסידים.  מכפר  השורקי 
שהחליף  בוקר,  שדה  ממדרשת  רון 
בה2017 את שמוליק ריפמן שנפטר, 

הימשיך בתפקיד ראש המועצה האזו
נכדתו  ידלין,  רותם  נגב.  רמת  רית 
של אהרון ידלין, המתגוררת ביישוב 
המועצה  ראשת  תהיה  יוסף,  כרמי 
האזורית גזר, לאחר שגברה על פטר 
וייס ממשמר איילון שכיהן בתפקיד 
שפרסם  ברכה  במודעת   .1994 מאז 

הב לאחר  כחלון  משה  האוצר  השר 
מועצות  ראשי  שני  נכללו  חירות, 

החברי קיבוצים, שהם גם חברי מפל
גתו "כולנו" – ניב ויזל ממטה יהודה 

ואסיף איזק מחוף הכרמל.

הקנס על שדות ים 
הוגדל

קיה<  הורשעו   2017  בדצמבר
בוץ שדות ים ותאגיד בבעלותו 
של  בעבירה  אירועים,  גן  המפעיל 
שימוש חורג בקרקע שייעודה שטח 
ציבורי פתוח. הגן הופעל ללא היתר 
במשך 17 שנים. שופטת בית משפט 
מוהר,  סגל  רקפת  בחדרה  השלום 
והתאגיד בה75  הקיבוץ  את  קנסה 

הגי המדינה  אחד.  כל  שקל  האלף 
את  להגדיל  ודרשה  ערעור  שה 

לט משמעותי.  באופן  הקנס  הגובה 
ב"גלובס"(  )פורסם  המדינה,  ענת 
גן  שנים  במשך  ניהלו  התאגידים 
הפסיקו  לא  היתר,  ללא  אירועים 
את העבירה כאשר נפתחה החקירה 

הנגדם והוגשה תביעה, והפיקו מהפ
שק מיליוני  של  הכנסה  הגן  העלת 

לים, ולכן קנס בגובה 76 אלף שקל 
המחטיא את מטרת הענישה וההרת
כלכ בעבירות  מדובר  כאשר  העה 

בחיפה  המחוזי  המשפט  בית  ליות. 
למס "הגעתי  הערעור.  את  הקיבל 

שבפנינו  במקרה  הדין  גזר  כי  קנה 
חורג באופן מהותי מרמת הענישה 
ובנסיבות  דומים,  במקרים  הנוהגת 
בית  להתערבות  מקום  יש  אלה 
השופט  כתב  הדין",  בגזר  המשפט 
שמואל מנדלבום, והגדיל את הקנס 
שקל  אלף   180 שקל,  אלף  לה360 

לכל אחד מהנתבעים. 

מימשה את זכותה 
הדמוקרטית

ה"אחות <  מרדכי,  נאות  מקיבוץ   99 בת  דוד,  בן  פרנצ'ה  שלומית 
המיתולוגית" של הקיבוץ, מימשה את זכותה הדמוקרטית והצביעה 
בבחירות לראשות המועצה האזורית. היא בחרה בגיורא זלץ, שממשיך 
לקדנציה נוספת. היא מספרת, כי עלתה בשנת 1939 מצ'כוסלובקיה וכי 
כי  אומרת,  פרנצ'ה  מרדכי.  נאות  קיבוץ  ומייסדי  ותיקי  אחרונת  הינה 
היא נהנית גם היום, לצאת לפעילויות וטיולים, בעיקר, לבלות באחד 
מבין ששת מועדוני המופת שנפתחו בקיבוצי הגליל העליון. "אני מאוד 
והיחס לוותיקים בקיבוצים.  מרוצה מהנעשה בגליל, מתפקוד המועצה 
גיורא זלץ מבחינתי הוא האדם הנכון להמשיך ולהוביל את המועצה ואת 
בניית העתיד  רואה את חשיבות  אני  גילי  גם ממרומי  קדימה,  הגליל 

לדור הצעיר. אני מאחלת לו ולכל האזור, הצלחה רבה" .

ביהמ"ש הוציא צו עיכוב זמני על ביצוע הסכם החלב
למלשטריך <  רבקה  השופטת 

המחוזי  המשפט  מבית  לטר 
צו  שעבר  ב'  ביום  הוציאה  בחיפה, 
עיכוב זמני על ביצוע הסכם החלב 
האוצר  בין  בוקר  באותו  שנחתם 
הוצא  להתאחדות מגדלי בקר. הצו 

הלבקשתם של ועד הפעולה של הר
הפתנים מהמושבים שמתנגדת להס

כם וטוענת שהרפורמה פוגעת בהם 
ותגרום להם למכור במחירי הפסד. 

השופטת קבעה שאין מניעה להטיל 
ההסכם,  ביצוע  על  העיכוב  צו  את 
עד שייערך דיון בעניין בפני שופט 

מן המניין.
נערך  החלב  בהסכם  נוסף  דיון 
מבית  גינת  גדעון  השופט  בפני 
שישי  ביום  בחיפה  המחוזי  המשפט 
שעבר. השופט גינת קבע דיון לה3 

הבדצמבר, הן בבקשה לצו עיכוב בי
צוע הסכם החלב, והן בתביעה אותה 

הרפתנים  של  הפעולה  ועד  הגיש 
נגד התאחדות מגדלי בקר, בטענה 
בשם  החלב  הסכם  על  שחתימתה 
הרפתנים מהמושבים אינה חוקית. 

שוהם  עודד  הרפתנים  ועד  יו"ר 
"המשך  ההחלטה:  בעקבות  אמר 
הישג  הוא  ההסכם  ביצוע  עיכוב 
ואם  לרפתנים,  ביותר  משמעותי 

מהל ולבצע  להמשיך  יעז  ההאוצר 
השערו החלב  הסכם  ליישום  הכים 

רייתי שנחתם בינו לבין התאחדות 
לא  הרפתנים  ועד   – בקר  מגדלי 
בית  ביזיון  על  אותו  לתבוע  יהסס 

המשפט".
ביום שני שעבר הציגו שר האוצר 
אורי  החקלאות  שר  כחלון,  משה 
אריאל וראשי הארגונים החקלאיים 
את ההסכם לרפורמה במשק החלב. 
במרכז ההסכם עומדת העברת משק 
לרפתות  קטנות  מרפתות  החלב 

של  המטרה  מחיר  הורדת  גדולות, 
חלב  על  המכס  והורדת  החקלאים 
מיובא. משרד האוצר ישקיע כה450 
ברפתנים  לתמיכה  שקלים  מיליון 
שיגדילו את הרפתות וכה50 מיליון 
רפתנים  לפיצוי  מיועדים  שקלים 
הרפתנים  ועד  הענף.  את  שיעזבו 
טוען כי ההסכם מחייב רפתן לייצר 
ולמעלה  הפסד  במחיר  חלב  ליטר 

מה80% ייאלצו לעזוב את הענף.

מועצת הצמחים תיסגר?
הדיון שהיה אמור להיערך השבוע בוטל, אבל הנטייה היא 

לסגור את המועצה

ביום ראשון היה אמור להתקיים בוועדת השרים < 
שרן  ח"כ  של  חוק  בהצעת  דיון  חקיקה  לענייני 
)ליכוד( לסגירת מועצת הצמחים. הדיון בוטל  השכל 
אמסלם,  דודי  חה"כ  הקואליציה  יו"ר  של  ביוזמתו 
כעונש על כך שהשכל הצביעה ביום רביעי במליאת 
וזאת  לגברים,  פונדקאות  למתן  ההצעה  בעד  הכנסת 

בניגוד לעמדת הקואליציה..
החה"כ השכל הסבירה את הצעתה כך: "מועצת הצ

ישראל.  למדינת  לא  הסובייטי  לעולם  שייכת  מחים 
ידעתי  מהמועצה  ליציאה  הפיילוט  את  כשהתחלנו 
שחקלאי ישראל הם מהטובים בעולם ושהמועצה תוכח 
אכן  הפיילוט  אותם.  שמטביעה  רגלם  על  כמשקולת 
הוכיח את עצמו ומצדיק את סגירת המועצה. מועצת 
הצמחים היא ארכאית, מפעילה פיקוח כבד, רגולציה 
עודפת ובירוקרטיה מסורבלת על החקלאים, שגרמה 
לחלקם לפשוט רגל ומשפיעה באופן ישיר על מחירי 
המזון הגבוהים...המועצה שהוקמה כדי לדאוג, לפתח, 

הלעודד ולבסס חקלאים ולהבטיח מחירים הוגנים למ
הגדלים ולצרכן, לא הצליחה לבצע את תפקידיה, והפ

כה לחרב פיפיות כנגד החקלאים. המועצה מתנהלת 
למקור ומסייעת  כספים  מעבירה  שסרח:  שוטר  הכמו 

בים ושומרת לעצמה כוח. במקום להגן על החקלאים 
ומהד בהם, מרעיפה עליהם קשיים  נלחמת  ההמועצה 

זוהי התערבות  קת לאט לאט את החבל על צווארם. 
ממשלתית בוטה שנוגסת בעסקים פרטיים, ואני אחסל 

אותה״.
מכתב  מזמן  לא  שלחה  השלטון  לאיכות   התנועה 
מועצת  את  לסגור  שצריך  נטען  ובו  החקלאות  לשר 
הצמחים משום שזו רק מזיקה לחקלאים. שר החקלאות 
ב"ישראל  שהתפרסמה  ידיעה  פי  על  אריאל,  אורי 
היום", נוטה לקבל את הטענות נגד מועצת הצמחים 
ששלח  במכתב  החוק.  בלי  גם  אותה  לסגור  ושוקל 

המנכ"ל משרדו שלמה בןהאליהו לתנועה לאיכות הש
במכתבכם  שהעליתם  הנימוקים  "לאור  נכתב:  לטון 
שבסמך, הריני לעדכנכם כי שר החקלאות אכן שוקל 
לנקוט בפעולה המבוקשת ובהתאם לכך יפעל באופן 

סדור בתקופה הקרובה".
 לאחר ביטול הדיון בוועדת השרים לענייני חקיקה, 
אמרה חה"כ השכל: )כלכליסט( "הסרת ההצעה מסדר 
היום היא טעות טרגית ומעילה בשליחותנו הציבורית. 
כנסת  חבר  הקואליציה,  ראש  שיושב  מתביישת  אני 
מהליכוד, מטרפד יוזמה כזאת ממניעים לא ענייניים".
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 800 שוקל  )ארה”ב(  פוקוס  דגם   Arsep חברת  של  החמצן  מחולל 
יום רגיל.  גרם בלבד. מהיום תוכלו לחזור לשגרת חייכם לנהל סדר 
לנסוע, לטייל, לטוס ולשהות מחוץ לבית לכל פרק זמן שתחפצו. כל 
הפדרלית  התעופה  רשות  של  אישור  בעלי  הניידים  החמצן  מחוללי 
FAA מאושרים לשימוש במטוסים. אופציית הטענה של המכשיר הינן 

לשקע ביתי וגם למצת הרכב.

יעיל ומוכח קלינית לסובלים מנחירות או מדום נשימה בינוני  פיתרון 
את  פותר  העולם.  בכל  הנמכר  רפואי  מסיליקון  לשון  מייצב  בשינה: 
בעיית הנחירות ומפחית משמעותית את הסכנה לדום נשימה בינוני 

ללא ניתוחים, ללא טיפולים פולשניים וללא מכשירים מסובכים.

סוף לנחירות ולדום נשימה בשינה גם מחוץ 
לבית ובנסיעות וטיסות

מכשיר CPAP נייד במשקל 460 גרם בלבד, גודל 
מזערי )כגודל פחית שתיה( וביצועים גדולים.

ה- CPAP יכול להיכנס 
לכל תיק ולפעול על סוללה 
למשך 8 שעות ללא חשמל!

למכשיר CPAP הנייד יש 
אישור של רשות התעופה 
הפדרלית FAA מאושרים 

להפעלה במטוסים.

סובלים ממסכת CPAP קשיחה ולא נוחה
מסכת CPAP מבד היא הבחירה הראשונה של 
 CPAP מספר גדול והולך בעולם של משתמשי

בעולם המערבי. מסכת הבד הרכה היא המצאה 
פורצת דרך מהפכנית בתחום רפואת השינה 

ומסייעת מאוד לסובלים מבעיית דום נשימה בשינה.

השתתפות לחברי קופת חולים
בהשתתפות כל קופות חוליםכללית מושלם כ-75%

מכשיר סיפאפ אמריקאי
אוטומטי קטן ושקט

שעובד גם על סוללות

מסכות לסיפאפ מבד
Sleep Weaver

הטובה בעולם מארה”ב

חמצן ללא גבולות:
מחולל חמצן נייד קטן - תוצרת ארה”ב

סוף לנחירות!
ללא תרופות וללא ניתוחים!

מגוון מוצרים רפואיים מוכחים קלינית ללא תרופות 
וללא ניתוחים לשיפור השינה והנשימה
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מי הביא עלינו את השואה?

הצל, יואב אליאסי, )אורח מכובד באירוע 
לציון 70 שנות העיתון "מעריב" שנערך 

לא מזמן(, מצא מי דחף את הרוצח רוברט 
באוורס לבצע את הטבח הנתעב במתפללי 

בית הכנסת "עץ החיים" בפיטסבורג – 
ארגוני השמאל. הם שגורמים לאנטישמים 

להיות אנטישמים, מאז ועד היום. 
יו"ר מרצ, ח"כ תמר זנדברג, פרסמה אחרי 
־הטבח את הפוסט הבא: "טבח נורא בפיט

סבורג, חיזוקים לקהילה היהודית. תוצאה 
מחרידה של שנאה אלימה למיעוטים, 

מהגרים ויהודים".
הדברים של זנדברג הכעיסו מאוד את הצל 

והוא השיב בפוסט משלו, עמוס תובנות 
היסטוריות: "בררה פופוליסטית, מה יהיה 
איתך?" כתב. "בואי נספר לך משהו, הפח 

זבל התת אנוש הרוצח מפיטסבורג, לא היה 
־ניאו נאצי רגיל, הוא היה אדם שמאס בא

רגוני השמאל הקיצוניים החתרניים שכמו 
בארץ בראשם עומדים יהודים פרוגרסיביים 

־אוטו־אנטישמים מלאי שנאה עצמית שמנ
סים להחדיר את האג'נדות החולניות שלהם 

לתוך כל מקום שהם נמצאים בו. במקרה 
הזה זה היה ארגון HIAS , ארגון שכמו בארץ 
מגן ומכניס מסתננים או כמו שאתם קוראים 

להם "פליטים" שמחסלים מדינה מדינה. 
החלאה הרוצחת הזאת מאס באנשים כמוך 
וכמו חגי אלעד מבצלם והפחים משוברים 

שתיקה ובמוחו החולה האשים את כל 
היהודים וחשב שכולנו כאלו והחליט לנקום 

בכולנו! במהלך ההיסטוריה יהודים כמוך 
וכמו חברייך הביאו עלינו את השואה, את 
חורבן בית המקדש וכל אסון שנפל עלינו, 

־ועכשיו אתם מביאים עלינו שוב אנטיש
מיות, שנאה ורצח. תפסיקו לחפש לנסות 
ולהסית האשמה מכם ולספר שהוא 'ימני 

־קיצוני' ושטראמפ אשם וכל דבר חוץ מל
קחת אחריות. אחרת למה לא אמרת מילה 

על זה שהוא צעק 'כל היהודים צריכים 
למות'? אולי כי את מרגישה קצת אחריות. 

תפסיקו עם השנאה העצמית הזאת תפסיקו 
להחדיר את הארס שלכם בכל מקום שאתם 
נמצאים בו! תפסיקו להחדיר שנאה מכספי 
סורוס והאנטישמים מאירופה. אתם תביאו 
עלינו אסון נוסף. די! ומדהים שהפעם לא 

האשמת את הכיבוש".
זנדברג הגישה תלונה לקצין הכנסת על 

־ההסתה נגדה מצד הצל. "ידוע שמדו
בר בפח אשפה ירוד במיוחד, אבל הצל 
לא לבד", אמרה, "אליו הצטרפה קבוצה 

בשם שגרירי הליכוד והשגריר דרמר בעוד 
בנט ונתניהו שותקים. הטבח בפיטסבורג 
קרה רק בסוף השבוע - והנה כבר היום 

־אמר שגריר ישראל בארה״ב שיש אנטי
שמיות 'בשני הצדדים', ודוברים בכירים 

מהימין מאשימים את 'היהדות הליברלית' 
ש'מקימה עליה את הימין'. קבוצה בשם 
־'שגרירי הליכוד', העבירה דף מסרים שכ

תוב בו שהשמאל אשם בטבח, ועד לרגע 
זה לא שמענו מהליכוד התנערות, התנצלות 

וגם לא הוגשה תלונה על התחזות".
זו לא התלונה הראשונה של מרצ נגד הצל. 
ביולי השנה הגיש מנכ"ל מרצ, תומר רזניק, 

בתחנת המשטרה מרחב יפתח תלונה 
בעקבות קריקטורה שפרסם הצל בעמוד 
הפייסבוק שלו, בה נראה איש מרצ נועץ 
סכין בגבו של חייל צה"ל. רזניק הסביר 

אז: "כמדיניות אנחנו נוהגים להתעלם ככל 
הניתן מהצל ולא לתת במה לפרובוקציות 

שלו. במקרה הזה, לאחר התלבטות ארוכה, 
החלטנו כי הפעם לא ניתן לעבור בשתיקה 
על הסתה ברורה כנגד פעילי מרצ כלפיהם 

־יש לנו אחריות ולא ניתן לקריקטורות שכא
לה לעבור בשתיקה. ההסתה של הממשלה 

הזאת בדרכה שלה ושל אנשים קיצוניים 
כמו אותו אליאסי, מחלחלת לתוך החברה 
הישראלית ואסור לנו להשלים עם זה. אני 

מקווה שמשטרת ישראל תטפל במקרה 
הזה באופן הכי חריף שיכול להיות על מנת 

למנוע אירועים שכאלה בעתיד".
־התקווה שלו התבדתה עד מהרה. מהתלו
נה לא יצא כלום, וזה ככל הנראה יהיה גם 

גורלה של התלונה הזו. מרצ, אגב, לא לבד. 
באוגוסט השנה הגישו פעילים במפלגת 
העבודה תלונה במשטרת תל אביב נגד 
הצל, בגין הפצת פייק ניוז בגנות מפלגת 

העבודה, לקראת ההפגנה נגד חוק הלאום. 
בהפצת פייק ניוז האשים אותו גם השדרן 

נתן זהבי שטען שאליאסי פרסם בעמוד 
הפייסבוק שלו סרטון שבו נראה כביכול 

זהבי ב"יום הזיכרון הפלסטיני", אבל בסרטון 
לא רואים את זהבי. הדס שטייף, כתבת 

הפלילים של גל"צ, הגישה נגדו תלונה על 
הסתה נגדה. קונדיטורית שפרסמה פוסט 
נגד החייל אלאור אזריה תבעה את הצל 
לאחר שלטענתה קרא לתומכיו להיכנס 

לדף העסקי שלה, להשמיץ אותה ולהוריד 
לה את הדירוג העסקי. שוטר מג"ב תישאל 

פעיל שמאל במחסום וצילם את האירוע. 
הסרטון הועבר ליואב אליאסי שפרסם אותו 
בפייסבוק ונתן אות למעריציו לפתוח במסע 

איומים נגד המצולם. גם במקרה הזה 
הוגשה תלונה למשטרה שהסתיימה כמו כל 

התלונות האחרות. 
אם זה תלוי בחה"כ אורן חזן , יואב אליאסי 

יהיה חבר כנסת מטעם הליכוד בכנסת 
הבאה. 

למי כן מירי רגב, למי לא 
סרטה הדוקומנטרי "טהורה 

לעד" של מיה זינשטיין, שזכה 
בפרס האמי לפני כשלושה 

שבועות, מספר את סיפורה של 
בית"ר ירושלים ושל קבוצת 

האוהדים "לה פמיליה" . הסרט 
נבנה סביב התייחסותם האלימה 

־של חברי "לה פמיליה" להחל
טתו של בעלי הקבוצה לשבר, 
ארקדי גאיידמק, לצרף לקבוצה 
שני שחקנים מוסלמים ממוצא 

צ'צ'ני,)2012־ 2013( והוא 
חושף גזענות יהודית במלא 

־הדרה הבית"רי. הפרסום הרא
שון של קטע מהסרט, בגרדיאן 

הבריטי, הביא על זינשטיין מבול 
של איומים כולל מאוהד בשם 

אבי אגם, שכתב לה: "את יחידה 
ואנחנו המון, ובקרוב תדעי 

את כוחו של ההמון. אם יהיה 
לך מזל, חייך יגמרו במפתיע". 

)המאיים נשפט ביולי 2017 
והוטלו עליו 120 שעות עבודות 

שירות לתועלת הציבור(. הקוראים בוודאי 
לא יתקשו למצוא קשר ישיר בין הקטע 

הקודם לקטע הנוכחי. 
מיה זינשטיין, בת 37, עלתה ארצה בגיל 10 

מרוסיה, עם הוריה ואחיה הצעיר, לקיבוץ 

־בית השיטה, במסגרת "בית ראשון במו
לדת". הוריה נשארו בקיבוץ והתקבלו בו 

לחברות, היא עזבה. ריאיון אתה פורסם 
בסוף השבוע במוסף "גלריה" של "הארץ" 
ובו התייחסות נרחבת לסרט וליוצרת שלו. 

היא שירתה בדובר צה"ל, 
המפקדת שלה הייתה מירי רגב, 
שדחפה אותה קדימה. זינשטיין 

הגיעה לצבא "ילדה מבוהלת 
מהקיבוץ", ורגב לימדה אותה 

לעמוד על שלה ואחר כך עודדה 
אותה לצאת לקורס קצינים. 

האם רגב התקשרה להגיד לה 
מזל טוב לרגל הזכייה באמי? 
התשובה היא "לא, וזה קצת 
מעליב אפילו, לא יפה". אולי 

לא יפה, אבל מובן לגמרי. בין 
מירי רגב ואוהדי "לה פמיליה" 

שוררים כידוע יחסי חיבה, וסרט 
שמציג אותם כמות שהם מסווג 

ללא ספק כיצירה עוינת שלא 
־עונה לדרישותיו של חוק הנא

מנות בתרבות. 
היה בחור נוסף שנשאל האם 
־שרת התרבות והספורט התק

שרה אליו לברך אותו על זכייתו 
ועל הכבוד שהעניק למדינת 
־ישראל. גם כאן הייתה התשו

בה שלילית. )כתבה של אמיר גרא ב"כאן" 
בסוף השבוע(. בבראטיסלבה שבסלובקיה 
התקיימה אליפות אירופה בקיקבוקס. אמיר 

אסעד מהכפר ג'ת ניצח בגמר בנוק אאוט 
את האיטלקי מרקו פיליפי וזכה במדליית 

22(, הוא סטודנט לחינוך גו־ )הזהב. אסעד 
פני בווינגיט והוא מתחרה במשקל קל )עד 
69 ק"ג(. השרה מירי רגב, שהתרגשה עד 
דמעות כשנוגנה "התקווה" עם זכייתו של 
שגיא מוקי במדליית זהב בתחרות הג'ודו 

באבו דאבי, לא טרחה לטלפן. אפשר לנחש 
מדוע.

בשביל זה יש חברים
בית הדין למשמעת של עובדי המדינה 

בירושלים הרשיע בחמישי שעבר את בנצי 
ליברמן, מי שכיהן כמנכ"ל רשות מקרקעי 
ישראל )רמ"י(, בשני אישומים של עבירות 

משמעת. 
ב־2011 מונה ליברמן לתפקיד מנכ"ל רמ"י. 
ב־2015 המליצה יחידת להב 433 להעמיד 

־אותו לדין בגין הפרת אמונים. החשד המר
כזי היה קשור לטיפולו בענייניה של חברת 

קרדן נדל"ן, שליברמן שימש בה כיועץ 
חיצוני לפני שמונה לתפקיד מנכ"ל רמ"י. 

עם מינויו התחייב ליברמן שלא לעסוק 
־בנושאים הקשורים לחברת קרדן, שבעס

קיה היה קשור חברו ומקורבו הח"כ לשעבר 
נחום לנגנטל, במיוחד לא בפרויקט בנייה 

גדול של קרדן בעיר לוד. חקירת המשטרה 
העלתה חשד, לפיו בניגוד להסכם עליו 

חתם, פעל ליברמן לזירוז הטיפול בעסקאות 
נדל"ן של חברת קרדן כולל לגבי הפרויקט 

בלוד. 
המשטרה המליצה כאמור להעמיד אותו 

לדין, והוא פרש מעסקי רמ"י באפריל 2016. 
־עורך דינו, יעקב וינרוט, שנפטר לפני כחו
דש, אמר אז בגלי צה"ל: "לא רק שאנחנו 

נראה שאין במה שנאמר בהודעת המשטרה 
דבר, אלא שיש לנו הוכחות שסותרות את 

זה בצורה כזו שהדברים לא היו אמת ואינם 
אמת".

־לאחר בחינת הראיות החליט היועץ המשפ
טי לממשלה דאז, יהודה וינשטיין, להסתפק 

־בהעמדתו של ליברמן לדין משמעתי. בפר
קליטות הודו מאוחר יותר שזו הייתה טעות. 

"אילו היה היועץ המשפטי לממשלה דאז 
בוחן את נסיבות המקרה, כפי שהתבררו 

בדיוני ההוכחות בפני בית הדין" נאמר אז, 
־"החלטתו באשר לחומרת מעשיו של הנא
שם הייתה שונה - והיה מקום להעמידו 

לדין פלילי, ולא למצות את הטיפול בהליך 
משמעתי" 

בית הדין למשמעת הרשיע את ליברמן 
־בניגוד עניינים בפרשה נוספת – מעורבו

תו במחלוקת בין חברה קדישא לבין רמ"י 
ומשרד המשפטים, בנוגע לקרקעות ברמת 

אביב. חברו לנגנטל ייצג את האינטרסים 
של חברת קדישא. הטיעונים לעונש יישמעו 

בעוד כחודש
בנצי ליברמן חזר לעסוק במקצועו – עורך 

דין, ולהרשעה הגיב בביטול ואמר: "ההר 
הוליד עכבר". עוד אף קיבוץ לא פנה אליו 

שיסייע לו במגעים מול המנהל? 

בנצי ליברמן. הרשעה כפולה, גזר הדין בדצמבר

"טהורה לעד" זכה בפרס אמי, מירי רגב לא התקשרה לברך 
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בנצי ליברמן. הרשעה כפולה, גזר הדין בדצמבר
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נפרדים מגלריית הקיבוץ
עוזבים 5 נפרדים | 1967 – 2018. 	•

תיפתח   ,12:00 בשעה   ,9.11 שישי  ביום 
האחרו שלפני  התערוכה  הקיבוץ  הבגלריה 

בהופעה.  פינסקי  ליאור   ,13:00 בשעה  נה: 
טייפים, סינתים, מרבדים וטיפות של סאונד.

24.11.18 – 9.11.2018
האנחנו נפרדים מגלריה הקיבוץ בסוף חמי
ופעילות שלה. בתע ואחת שנות קיום  השים 

רוכה שהיא כעין אינדקס ל כ- 350 תערוכות 
וחצי  בן ארבע  וידיאו  שהוצגו בגלריה, סרט 
שעות, ופעולות שונות אשר יתקיימו בגלריה 

הבכל שעות הפתיחה. הפעילות שהייתה בגל
טלי  אז התחילה   .1994 ריה מתועדת משנת 

תמיר את פעילותה כאוצרת הגלריה.
מפוזר  מלא,  אינו  התיעוד  שנה  אותה  עד 
ולעיתים סותר. ניסינו לחפש בחומרי ארכיון 
ולדלות את שמותיהם של האמנים והאוצרים 
)אז לא נולד עוד המקצוע הזה(. פנינו לכול , 
לכל מי שמצאנו, בבקשה לשלוח לנו חומרים: 
מראה כללי של התערוכה אותה הציגו, צילום 

השל אובייקט מתוכה ורשמים במילים, הקשו
רים בעשייתם בה. 

מהחומרים שקיבלנו בזמן הקצר יצרנו רצף 
כל  סמ'   13/18( גלויות  בפורמט  אחיד  צפוף 
אחת(, המקיף את הגלריה – קירות חיצוניים 

כרונולו ברצף  תלויות  הגלויות  הופנימיים. 
גי. מדובר ב-230 תערוכות, אותן אצרו טלי 

תמיר, יניב שפירא ויעל קיני.
אינ נתלה  הכניסה  שמול  ה'קוביה'  הבקיר 

כ-   ;1994  –  1967 הראשונות  מהשנים  דקס 
מלא,  אינו  האינדקס  כאמור,  120 תערוכות. 
מופיעות בו רק התערוכות שהצלחנו למצוא; 

בעיקר כותרות, ודימויים מעטים.
פעוה  ,'5 'עוזבים גם  קראנו   לתערוכה 

והיא  הגלריה,  לסגירת  הנוגעת  חמישית  לה 
כעין השלמה ל'תיק חבצלת' של ליאוני שיין, 
חדר  שהיה  במה  לפניה.  שהוצגה  התערוכה 

מע חלק  הווידיאו;  סרט  יוצג  שלנו  ההאוסף 

הווידיאו שהוצגו בתערוכות השונות,  בודות 
ותיעודי תערוכות ופעולות שנעשו בגלריה. 

הפתיחה  בשעות  יתקיימו  כולה  בגלריה 
הפעולות שונות של אמנים שהציגו בה: מיצ

גים, הקראות טקסטים, מחול, עבודות סאונד. 
את זמני הפעולה נפרסם בהמשך. 

)אמ רובינשטיין  חגית  למשל  יפעלו  הכך 
)מוסיקאי(  סולביצ'יק  ותום  פלסטית(  נית 

הבמשך יום שלם. מרב סבירסקי תעשה פעו
חפץ  יעקב  ימים.  כמה  במשך  לה מצטברת, 
ייתן הרצאה ללא קול, כשהוא לבוש באדום 
1980 בגה  – אזכור מנוגד למיצג שעשה ב-
לריה הקיבוץ, בשם "גלריה אדומה" ובו קרא 
קרל  מכתבי  שעות  וארבע  עשרים  במשך 
הצופים  עם  יחד  תקרא,  ניסים  תמר  מרקס. 

הבגלריה, בטקסטים ארכיוניים שנכתבו בת
קופת המנדט ונגעו בהדרכה פרטנית לנשים 
ל'בית  גם  מתייחסת  היא  הבית.  בעבודות 
צעירות מזרחי' לשעבר, הסמוך לגלריה, בו 
הוכשרו נערות לתפקיד עקרת הבית, כחלק 

פעו תיערכנה  כן,  כמו  הציוני.  המפעל  המן 
לות גם בחצר הגלריה )על ידי שחר מרקוס( 

וברחוב דב הוז.
יערך   ,20:00 ל   17:00 בין   22.11 ה'  ביום 
'דיבור', אותו ינחה נטע שפירא ובו  בגלריה 

הישתתפו גליה בר-אור, טלי תמיר, יניב שפי
רא ויעל קיני וכן אמנים.

הגלריה נסגרת! לו תהא זו גזרה אחרונה 
בשרשרת הגזירות של העת הזו.

יעל קיני, 2018 
6, התערוכה שתחתום את חיי הגה	•  עוזבים

ה  עד  ותוצג  דצמבר  במהלך  תפתח  לריה 
31.12 שנה זו!

לפרטים נוספים: גלריה הקיבוץ...
 03-5232533

דב הוז 25, תל-אביב
i.co.tkz@gallery.k

co.il.kibbutzgallery.www

לילה לבן בדרום האדום
ביום א' בשבוע שעבר - 

הגיע "העוטף החוטף" בלי הפסקה
אל העיר ללא הפסקה

למחאה בפקק עזריאלי - בלי הפסקה!
מאדישות  נמאס  להם  גם  סוף  סוף 

הממשלה...
"הלו ביבי תתעורר 

הדרום כולו בוער" צעקו...
הם - לא ישכבו בשבילך על גדר

כנראה ביום הבוחר
אבל ביבי היזכר...

כי הם בעצם הגדר!
אז בואו אנו נגלה יחס חם

הזדהות וחיבוק ונשירה איתם
1. מקהלת חן מועצה אזורית גזר - שירה 

בניר עם 1.12.18 
2. קיבוץ כברי - טיול ומפגש בקיבוץ מגן 

 6.12.18

החנוכה  חג  נרות  הדלקת   - חיים  חפץ   .3
בכרם שלום. 

החנוכה  חג  נרות  הדלקת   - נען  קיבוץ   .4
בקיבוץ רעים. 

5. נירים - הדלקת נרות חג החנוכה בקיה
בוץ ניר דוד.

איך נאמר זאת במילה? 
זו הישראליות כולה.

מי שרוצה להתארח 
בחג האורים 

להדליק אורים
בקיבוץ אורים

או בכל קיבוץ אחר או מושב
יפנה נא אלי ונשזור יחדיו חוטי זהב...

תודה וברכה!
נילי שץ : 052-2240657,

יואל מרשק : 052-2465477 

   לזכרו

משה טנא במשרדו בצוותא. צילם דוד עינב 

משה טנא הלך לעולמו
טנא, מנכ"ל צוותא בשנים 1994 – 2013, ומזכיר גת 

משה טנא, 71, בן וחבר קיבוץ גת, מנהלו של מועדון צוותא במשך כה20 שנה, 9 שנים <בשנים 2007 – 2016, נפטר לאחר מחלה קשה 
מזכיר קיבוץ גת , ובעיקר איש התרבות של הקיבוץ במשך שנים רבות, נפטר לאחר 
מחלה קשה והובא לקבורה ביום שני בקיבוצו. הניח אחריו אישה, בלנקה, שלושה ילדים: 

צור, ענת ואביתר, ונכדים רבים, כולם בגת.
לאחר פטירתו פרסמה הנהלת צוותא את ההודעה הבאה: "משפחת צוותא מרכינה ראשה 
לזכרו של משה טנא מנכ"ל צוותא בשנים .1994ה2013. טנא, בן קיבוץ גת, עסק כל חייו 
פסטיבל  נוסדו  כמנכ"ל  בתקופתו  ובצוותא.  בתנועה  בקיבוץ,  התרבות  וטיפוח  בקידום 

התיאטרון קצר, פסטיבל העוד, קבלת שבת בצוותא ועשרות הפקות מקוריות שזכו לה
צלחה גדולה. שמו הפך שם נרדף לצוותא. תנחומינו לבלנקה, לילדים ולבני המשפחה". 

המינוי של טנא למנהל צוותא וגם סיום עבודתו שם היו לא שגרתיים. המינוי היה לא 
שגרתי משום שהקיבוץ הארצי סימן לתפקיד מועמד אחר. טנא התמודד מולו כמועמד 
עצמאי וניצח. סיום עבודתו לא היה שגרתי לאחר שנקרא על ידי מזכיר התנועה )באפריל 

2013( ופוטר מהיום למחר, ללא הכנה מוקדמת. 
 בסיום תפקידו כמזכיר גת, 2016, ראיינתי אותו ל"הזמן הירוק". להלן כמה קטעים 

מהריאיון: 
מכל ההפקות שהיו בצוותא בתקופתו, אם הוא צריך לבחור אחת, מה הוא בוחר? "אני 
חושב שהדבר הגדול ביותר היה, שה15 שנים, שנה אחרי שנה, למעט שנה אחת, עשינו 
את פסטיבל התיאטרון הקצר. השחקן שלום שמואלוב בא אלי עם הרעיון. הוא הציע אותו 
קודם להבימה ולקאמרי, ודחו אותו. אנחנו ניסינו והצלחנו. דבר נוסף - לפני מספר שנים 
זכינו בפרס התיאטרון לקומדיה, על המופע הסאטירי 'שירת העצבים' של אפרים סידון, 

שבוצעה על ידי נשים בלבד".
על השינוי בגת: "בה2007 המעבר שלנו לקיבוץ מתחדש אושר סופית על ידי הרשם, 
התקבלו החלטות גם בנושא שיוך דירות ושיוך הון. היינו אז 163 חברים, היום יש כמעט 
250. זה למעשה השינוי הגדול שהתרחש בגת בתשע השנים בהם הייתי מזכיר. בנוסף 
יש 28 משפחות של תושבים שגרים בשכונה נפרדת. השינוי עשה דבר גדול - הוא הביא 
להרחבת הקיבוץ ולהצערת הקיבוץ. זה בעיני הדבר הכי חשוב. כשנכנסתי לתפקיד הייתי 

הממש בפניקה – אמרתי עוד עשר שנים אנחנו נהפוך לבית אבות. מסתבר שהילדים, אפי
לו הילדים שלי, חוזרים לקיבוץ. ההורים רוצים את הקרבה של הילדים והילדים רוצים 
את הקרבה של ההורים. אתה יודע איך קוראים לסבים ולסבתות בקיבוצים? חוג פנויים 

פנויות. אתם פנויים ביום ראשון? אתם פנויים ביום שני? וכן הלאה".
חוץ מתרבות בגת, הפקת דברים נוספים? "עשיתי 18 הצגות סיומי י"ב בקיבוץ נען, 
ועשרה סיומי י"ב ב'צפית'. לפני שנתיים עשיתי ב'צפית', את פסח ועוד פרויקט חברתי. 
אני מאוד אוהב את זה. אם מישהו יבוא ויציע לי בוא תעשה אצלנו סיום י"ב – אני ארוץ". 
 עברת קורס לליצנות רפואית. "כן. בסמינר הקיבוצים, במשך שנה, כל יום שישי חמש 
פעם  ילדים,  במחלקת  באשקלון,  ברזילי  חולים  בבית  רפואי  כליצן  מופיע  אני  שעות. 
בשבוע אחר הצהריים. זו עזרה קטנה לילדים החולים, ואני שמח שאני יכול לתת אותה". 
ומשהו שרצית ולא עשית? "החלום שלי זה להיות סטנדאפיסט. יש לי כבר קצת חומר, 
אבל זה כל פעם מתרחק וכנראה זה לא יהיה. יש לי פחד במה, ולהיות סטנדאפיסט זה 

פחד גדול."
יהי זכרו ברוך.
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כל ביטוחי הרכב אותו דבר...
עד לרגע שבו צריך אותם

בביטוח חקלאי, המטרה שלנו היא לשלם לחברים את המגיע 
להם במהירות האפשרית ותמיד להיות בצד שלכם.

קבלו הצעה משתלמת במיוחד לביטוח הרכב 
מחברת הביטוח היחידה בישראל שעובדת במיוחד 

בשביל קיבוצניקים

15%
הנחה

למשלמים 
בכרטיס

משקארד*

שרות שמרגיש 
כמו בבית

מחירים תחרותיים 
במיוחד

תשלום תביעות 
שהוא תמיד בעדך

ביטוח חקלאי אגודה שיתופית מרכזית בע״מ. * תנאי המבצע: בביטוחי רכב ודירה - המבצע בתוקף עד ל-31.12.2018. ההנחה הינה לפרמיה של שנה לכל המצטרפים בתקופת המבצע )לא כולל ביטוח חובה ורכבים מעל 3.5 טון(. 
בביטוחי חיים ומשכנתא – המבצע בתוקף עד ל-31.7.2019. ההנחה הינה לכל תשלומי הפרמיה המשולמים במהלך תקופת המבצע. ביטוח חקלאי רשאית להפסיק ו/או לשנות את תנאי המבצע בכל עת לפי שיקול דעתה.
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חברי המשלחת הירדנית יחד עם המלווה מטעם משרד הבריאות )משמאל(. צילום רון יצחקי

משלחת ראשי ארגונים חקלאיים מירדן 
ביקרה במפעלי צמח 

ארבעה < של  משלחת  אירחו  צמח  מפעלי 
מטרת  מירדן.  חקלאיים  ארגונים  ראשי 

יוזמת משרד החוץ, הייתה בחינת שי ההביקור, 
בין  עתידיים  עסקיים  וחיבורים  פעולה  תופי 

הארגונים החקלאיים משתי המדינות.
בבית  המשלחת  סיירה  הביקור  במסגרת 

עבו פגישת  קיימה  אבוקדו,  צמח  של  ההאריזה 
דה עם צוות המחקר של צמח בננות, והתארחה 
במשתלת צביאלי. את ביקורה חתמה המשלחת 

ב"חדר השלום" בבית גבריאל, בו אושרר הסכם 
השלום ההיסטורי בין ישראל לירדן ואשר הפך 
לסמל מאז ביקורם המשותף של ראש הממשלה 

יצחק רבין והמלך חוסיין.
הרון יצחקי, מנכ"ל צמח ניסיונות, מארח המ

של  משלחת  לארח  "שמחנו  הירדנית:  שלחת 
שי ולבחון  הירדנים  החקלאיים  ארגוני  הראשי 

תופי פעולה. אנו מאמינים כי שיתופי הפעולה 
העסקיים יחזקו את השלום בין המדינות

מרתון טכנולוגי קיבוצי לפיתוחים 
לאזורים מנותקים בעולם

מתפתחות < במדינות  אנשים  מיליארדי 
האינ לרשת  גישה  ללא  חיים  הבעולם 

ישראל  תושבי  גם  למים.  או  לחשמל  טרנט, 
במקרה  למנותקים  להפוך  עלולים  והמערב 
של אסון פעולת טרור ולשרוד בתנאים אלו.

ימים  שלושה  שימשך  קיבוצי  בהאקתון 
לאזו ישראלים  טכנולוגים  פיתוחים  היחשפו 

רים מנותקים בעולם. בארוע, שיערך במפעל 
מפת יתחרו  שבדרום,  דבירה  בקיבוץ  הדולב 

וקבוצות של סטרטאפיסטים, מהנדסים,  חים 
שיציגו  הארץ  רחבי  מכל  ומדענים  מעצבים 
החיים  איכות  לשיפור  טכנולוגיים  חידושים 
במדינות מתפתחות בתחומי התקשורת, מזון, 

המים וחקלאות. בין המפעלים הקיבוציים שי
שתתפו ויתחרו נטפים, עמיעד, תמה, ברמד, 

מצר, כפרית, פלסן וגניגר. 
איגוד  מנכ"ל  ליבשטיין,  אופיר  לדברי 
התעשייה הקיבוצית, ההאקתון בהשתתפות 

לי כלי  הוא  היצירתיים  המוחות  טובי  השל 
צור מאמץ מרוכז במטרה להביא לפריצות 

מסחרי.   – תעשייתי  פוטנציאל  עם  דרך 
בשיתו חדשנית  תפיסה  הובילו  ההקיבוצים 

ומרובי  מדבריים  באזורים  בחקלאות  פיות, 
ומנצ פיתוחים תעשייתיים  ואינספור  המים 

לטובת  האנושיים  משאביהם  את  כעת  לים 
אחד האתגרים הגדולים של העולם - דאגה 
שליחות  זוהי  וגדלה.  ההולכת  לאוכלוסיה 
פוטנציאל  גם  בה  שיש  עולמית,  חברתית 

כלכלי עצום. 
יערך   "2018 "אתגרים  הנקרא  ההאקתון 
בנובמבר,  28ה30  שישי,   – רביעי  בימים 

התע איגוד  ובשיתוף  וסולב  דולב  הביוזמת 
של  הראשון  ההאקתון  זהו  הקיבוצית.  שייה 
ויצירתיות.  לחדשנות  הקיבוצית  התעשייה 

ולר רציף  באופן  במקום  ישהו  ההמשתתפים 
שותם יעמדו סדנאות וכלים לפיתוח והצגת 

הרעיונותיהם. לאחר הארוע יפעל האיגוד לי
הצירת קשר בין המפתחים לבין גורמים בינ

לאומיים שעוסקים בקידום מדינות אפריקה, 
הודו ודרום מזרח אסיה. 

"גרנות" תפיץ לרשתות פירות וירקות 
באמצעות מערכת הפצה עצמאית

חקלאים, <  עשרות  של  חדשה  התארגנות 
מערכת  להפעיל  החלה  "גרנות",  חברי 
חקלאית  תוצרת  שיווק  של  עצמאית  הפצה 
לשוק המקומי. בשלב הראשון ישווקו החקלאים 
יורחב  ובהמשך  הדר,  ופירות  אבוקדו  בעיקר 
הסכמי  נוספים.  ומוצרים  שדה  לגידולי  הסל 
סחר ראשונים נחתמו עם מרבית מהרשתות, בהן 
שופרסל, רמי לוי, ויקטורי, יוחננוף, מגה, חצי 

החינם ואחרים, להם החלו החקלאים לשווק תו
הצרת חקלאית טרייה באופן ישיר. בשלב הרא

השיווק  פעילות  את  ההתארגנות  מרכזת  שון 
הפעילות  תורחב  ובהמשך  גרנות,  חקלאי  של 

ההתארג מהארגון.  חלק  שאינם  לחקלאים  הגם 
נות החדשה תפעל תחת השם "חקלאי גרנות", 
ולאחר השלמת שלב ההתבססות תפעל להרחיב 
את סל המוצרים לגידולי שדה בהם בצל, אבטיח 

מלון שום, בטטות ועוד. 
גיורא מרום, מנכ"ל חקלאי גרנות: "באווירה 
חקלאים  בתוצרת,  הרווי  בשוק,  כיום  שנוצרה 

ובעת  גדולים  מאוד  סיכונים  לקחת  נאלצים 
המשבר, הם הראשונים להיפגע. ההתארגנות נו

עדה לקצר תהליכים, לצמצם את פערי התיווך 
ולהגדיל את רווח החקלאים מהפעילות ובעיקר, 

לצ המגיעה מהשדה  התוצרת  באיכות  הלשלוט 
רכן הסופי". 

43 קיה  גרנות הינו ארגון אזורי בבעלותם של
אבוקדו  נחשב  כיום  שיתופיים.  ומושבים  בוצים 
הישראלי,  האבוקדו  בענף  מוביל  לגורם  גרנות 
טון  עם כה33% מהפרי הנקטף בארץ. כה35,000 
 25,000 מכה  שנה  מדי  האריזה  לבית  מגיע  פרי 

הדונם של מטעים באזור גרנות. בית האריזה אבו
מעל  האחרונות  בשנים  הושקעו  בו  גרנות  קדו 
והמתקדמים  מהגדולים  הינו  שקלים  מיליון   30
בעולם וממוקם באזור התעשייה הצמוד לקיבוץ 
לייצוא,  מיועדת  מהתוצרת  כה70%  שמואל.  גן 
האחרון  בעשור  נטעו  אבוקדו  דונם  כה12,000 
בהשקעה של מעל 100 מיליון שקלים ועוד אלפי 

דונמים צפויים להינטע בשנים הקרובות. 

   דעת יחיד   חקלאות

ההסכם שנרקם בימים אלה 
במשק החלב הוא מסמר בארון 
הקבורה של המשק המשפחתי

דרישה מרפתן במשק המשפחתי להגדלת יחידת 
היצור למיליון ומאתיים אלף ליטר כיחידת יצור 
מינימלית, למעשה שומטת את הקרקע מהרעיון 

שמדובר במשק משפחתי 

דודו קוכמן*

האין זה סוד שלחקלאות הישרא
העולם  ברחבי  דבר  שם  יצא  לית 

הורבות מהמדינות שוחרות לפתח
נו ומבקשות גם את הידע חקלאי 
הישראלית.  המומחיות  את  וגם 
החקלאות הישראלית מסייעת ליחסי החוץ שלנו 

הוראש הממשלה ושריו מתפארים בה בכל הזדמ
נות ובכל יעד אפשרי, אך שוכחים את החקלאים 

וחשיבותם עם נחיתתם בארץ.
אחד הענפים המוצלחים בחקלאות הישראלית 
הינו ענף החלב בישראל, שמפרנס אלפי משפחות 
במשק המשפחתי. בניגוד למריבת הענפים במשק 
מרכזי  בתכנון  מאופיין  החלב  ענף  הישראלי, 
ופיקוח הדוק. אמצעי פיקוח אלה כוללים קביעת 
נוספים.  יצור, מחירים בפיקוח ואמצעים  מכסות 
משק  תכנון  בחוק  הוסדרו  ואחרים  אלה  דברים 
החלב שאף עודכן בשנת 2011 והרפתן מקבל על 
ועדת  שקובעת  המטרה  מחיר  את  רק  ליטר  כל 
הגולמי  החלב  עבור  ממשלה  פקידי  של  מחירים 
להבטיח  היה  החוק  מטרות  בין  הרפתן.  שמייצר 
אספקה סדירה של חלב ומוצריו אך גם להבטיח 

מחירים נאותים ליצרנים ולציבור.
החוק המעודכן גם קבע כי שיווק חלב ומוצרי 
למעט  בלבד,  מקומי  מיצור  יהיה  בישראל  חלב 
יבוא שהותר באישור שר התמ"ת, הכלכלה היום.

הפרה הישראלית מייצרת כה12 אלף ליטר של 
הפרה  שמייצרת  כה8,000  לעומת  איכותי  חלב 
ההולנדית או הפרה הפולנית שמייצרת כה5,800 
ליטר בשנה. למרות העובדה שהפרה הישראלית 
פרה  מכל  חלב  יותר  משמעותי  באופן  מייצרת 
אחרת בעולם, איך ייתכן שקיים פער מחירים של 
30 אג' בין החקלאי הישראלי בגין היצור לעוה הכ

מת הרפתן האירופאי בממוצע?
עבודה של אגף האסטרטגיה במשרד החקלאות 

הקבעה כבר כי הפער נובע בין היתר מעלות הכ
השרות, שיעורי המע"מ, היותנו מדינה צחיחה המ
באירופה שב מזון לעומת הפרה  החייבת רכישת 

חלק מהזמן נהנית מהרעיה באחו. בנוסף, האיחוד 
האירופי שאחוז ניכר מתקציבו מוקדש לתמיכות 
שנה  בכל  יורו  במיליארדי  ומדובר  בחקלאות 

לחק ישירות  בתמיכות  נעשה  התשלום  הכאשר 
הפולנית  הגבינה  כך  ובמכסות.  במכסים  לאים, 
הזולה שאנו רוכשים ברשתות השיווק אינה בשל 

ההיעילות של החקלאים הפולנים, אלה בשל תמי
כה משמעותית של השוק האירופי בחקלאי פולין.
הבעולם כולו מטילים מכסים על יבוא של תו

החקלאות  על  להגן  הרצון  בשל  חקלאית  צרת 
שכן  טרי  מזון  מזון,  ביטחון  ולהבטיח  המקומית 

ההמחיר בתפיסתם של מדינות השוק אינו הקריט
ריון היחיד שצריך להיות חשוב ויחידי. הגנה על 

ההיצור המקומי ומניעת תלות של ישראל במדי
נות אחרות בעת משבר ביטחוני או כאשר נגרם 

אסון טבע צריך להיות שיקול חשוב.
ההחקלאות מחזקת עסקים קטנים, מביאה לפי

זור אוכלוסייה, מסייעת לפינוי קולחין, מבטיחה 
השדות מוריקים ובמצב הגיאופוליטי שבו אנו נמ

חשובה  לאזרחיו  בסיסי  מזון  של  אבטחתו  צאים 
אסטרטגית.

בוודאות  יביא  האוצר  ידי  על  המוצע  ההסכם 
הלחיסולו של המשק המשפחתי, שכן דרישה מרפ
התן במשק המשפחתי להגדלת יחידת היצור למי

ליון ומאתיים אלף ליטר כיחידת יצור מינימלית 
שמדובר  מהרעיון  הקרקע  את  שומטת  למעשה 

במשק משפחתי.
הח נציגי  חתמו  שעליו  ההסכם  לוקר,  ההסכם 
מתו טיעונים  באותם  לפני מספר שנים  הקלאים 

 2019 בסוף  להסתיים  ועומד  האוצר  של  קשרים 
הוציא 25% רפתנים ממעגל היצור.

מחייבת  יצור  יכולת  על  ושמירה  רפת  פיתוח 
עבודה  על  בנוסף  זאת  גבוהה  כלכלית  השקעה 
קשה של כמעט 24 שעות ביממה שכן מדובר על 
שתי חליבות ליום ולפעמים גם שלוש ובין לבין 
צריך להאכיל את הפרות ולהבטיח את רווחתם. 

גם  למצטיינים  נחשבים  הישראלים  החקלאים 
לפני  שפורסם   OECDהה ארגון  של  דו"ח  לפי 

קו מי  מיחזור  מים,  טכנולוגיות  בפיתוח  הכשנה 
היש גם מציין את החקלאים  הדו"ח  ועוד.  הלחין 

ראלים הנמצאים בצמרת שיעור הפריון הגבוהים 
וזאת בין היתר בזכות  במיוחד בתחום החקלאות 
יכולתם לפיתוח בר קיימא של חקלאות באזורים 

צחיחים וצחיחים למחצה.
עקב  ישראל  את  מבקר  הדו"ח  נשימה  באותה 
לישראל  וממליץ  מעוותות  תמיכות  של  משטר 
לעבור לתמיכות ישירות וממוקדות כפי שהדבר 
כבר נעשה שנים רבות בשוק האירופי ובמקומות 
בפערי  לטפל  במקום  ולבסוף,  בעולם.  אחרים 
התיווך שהם למעשה הגורם האמיתי לכל עליית 

המחירים מעדיפים שר האוצר ופקידיו לפגוע בח
קלאים היצרניים.

ומוצריו במדד המחירים לצרכן מהווים  החלב 
והחלב לבד מהווה 0.5% ועל כך מפורסמות   2%
בתקשורת "אמיתות" על פעולה שתביא להוזלת 
כופים  שאותו  בהסכם  לצרכן  דרמטית  מחירים 
הרפתנים,  על  האוצר  בעידוד שר  האוצר  פקידי 
תוך איום לפתיחת השוק ליבוא פרוע של מוצרי 

חלב וביטול המכסים.
הקבו לארון  מסמר  עוד  יוסיף  רע,  הההסכם 

מה  לכל  בניגוד  זאת  המשפחתי,  המשק  רה של 
שעושים  רק  לא  שבו  לאוקיינוס  מעבר  שקורה 
החקלאות  ועל  החקלאים  על  לשמור  כדי  הכל 
המקומית אלא פועלים באמצעים מאסיביים של 
ההסכם  זאת,  אף  זאת  לא  להם.  לסייע  תמיכות 
לא מבטיח ירידת מחירים לצרכן וגם אם תהיה 
ירידה כלשהי היא לא תבוא לידי ביטוי לעקרת 

הבית.
הבעולם ההולך לקראת מחסור במזון ושבו מדי

נות רבות כבר נערכות לעובדה קשה זו, בישראל 
עדיין פועלים בחשיבה גלובלית כלכלית לכאורה 
המקומית  בחקלאות  פגיעה  תוך  פתוח  שוק  של 
וברווחת חקלאיה, דבר שיחזק את היבוא וישלשל 
כסף רב ליבואנים, אך יפגע בטווח הקצר בפרנסת 

הרפתנים ובטווח הארוך בכל האזרחים 
*. דודו קוכמן, הנו עו"ד המתמחה במרחב 
הכפרי ומשמש כמזכ"ל האיחוד החקלאי
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   חקלאות

שבחי הרחפן
הרחפן המרסס הולך להיות החבר החדש הכי טוב של החקלאים

איריס הרפז

"דומה כי בשנים האחרונות הפך הרחפן לחלק <
היבול  על  החקלאים  של  במלחמתם  הכרחי 
כנגד המזיקים השונים", אומר עמרי בישור שותףה
מייסד בחברת Agridrones. "עבור מדינת ישראל 
שנמצאת במקום הראשון בעולם בגידול יבול בסמוך 

הלמרכזי אוכלוסייה, הרחפן מסמן פתרון חדשני ומ
רענן לבעיית הרעלנים והשפעתם על האוכלוסייה. 
בהשוואה לריסוס בטרקטור: הרחפן אינו מסכן את 

החייו של נהג הטרקטור שחשוף לחלק גדול מהרע
שבמהלך  לטרקטור  בניגוד  מסיע.  הוא  אותם  לנים 
נסיעתו בשדה הורס באופן בלתי נמנע חלק מהיבול 

האו מצריך יצירת שביל גישה, הרחפן אינו פוגע בש
תילים וביבול ובניגוד לטרקטור גישתו לשטח בימי 

ההחורף אינה מוגבלת. בהשוואה לריסוס ממטוס, הר
חפן יכול לטוס בכל שעות היממה, בלילה ובתנאי 
מזג אוויר קשים. באזורי שטח הרריים ומדרונות וכן 
מתחת לקווי מתח, ללא סיכון טייס ותוך פיזור אחיד 
זיהום  של  ניכרת  הפחתה  ותוך  הריסוס  חומר  של 

האוויר".
ברקת  חדש,  רחפן  מציגה   Agridrones חברת 

עוב ובישראל  מסין  מיובאת  שלו  שהשלדה  השמו, 
או משתדרגים  אינטגרציה במהלכה מתווספים  רת 
בין השאר: בקר טיסה, רכיבי ניווט, משאבה בעלת 
ריסוס  המאפשרות  פומיות  גבוהה,  ספיקה  יכולת 
בפיזור לפי בחירה ופיתוחים נוספים. הרחפן מסוגל 
45 דקות, לשאת עד 15 ליטר חוה  לשהות באוויר עד

מרי ריסוס ולכסות שטח של כה60 דונם בשעה. הוא 
בעל יכולת הטסה אוטונומית, מסוגל לקבל משימת 
עצמאית.  בצורה  ולבצעה  ציון  נקודות  עם  ריסוס 
הוא בעל מנגנון חישה שמנווט עצמו חזרה לנקודת 

ההמראה למילוי/טעינה מחדש.
בישור: "בין חקלאי ישראל ישנם כמה קהלי יעד 
אנו  ומופלא.  חדש  עולם  יהוו  הרחפנים  שעבורם 
מתרכזים בשלשה קהלי יעד: 1: ריסוס גורף – אלו 
הזקוקים לריסוס שטחים במינון נמוך ואחיד על כל 
המוה 2: שטחים  לדונם.  ליטרים   20 עד  השטח של 
ריסוס  שמחייבים  עבירים,  לא  שטח  מתנאי  רכבים 
ריסוס   :3 במטוס.  מצדיקים שימוש  ואינם  מהאוויר 
מיפוי  לאחר  שהתקבלו  בשטחים  לטיפול  נקודתי 
גם  להגיע  יכול  נקודתי  ריסוס  ידני(.  או  )ממוחשב 
שטחים  אחרות  במילים  או  דונמים  ואלפי  למאות 

בכל גודל, ללא הגבלה.
אפשרויות  מאוד  הרבה  מציע  הרחפנים  "עולם 
לחקלאים ולחקלאות. על כן, בטווח של כמה שנים 

רבהמערכ הסתגלות  להערכתי  תתקיים  הבודדות, 
מב הרחפן  של  שמינון  ייתכן   , לדוגמא  כך  התית. 

יותר  נמוך  יהיה  לדונם,  הריסוס  חומר  כמות  חינת 
החומר  פיזור  בגלל שצורת  וזה  האגרונום  מהוראת 

השל הרחפן וגובה העבודה הנמוך שלו מאפשרים פי
הזור יעיל יותר, עם פחות שאריות ובזבוז חומר. במי

לים אחרות, יש להניח שהכנסת הרחפנים לעבודה 
בחקלאות תגרור איתה תהליך של שינוי במינונים 
הקיימים כיום שמותאמים בעיקר לפיזור באמצעות 
יהיה השינוי  ואני מניח שזה לא  או מטוס  טרקטור 

אנו שרויים בצער עם לכתו בטרם עת של

איש תרבות רוח 
ומנהל "צוותא" בעבר.

 
תנחומינו לבלנקה, 

לכל משפחת טנא ולקיבוץ גת.

משה טנא ז"ל

קבוצת חבצלת

הנכם מוזמנים 
לאסיפת קיבוצי השומר הצעיר 

אשר תתקיים ביום ד' 28 לנובמבר 2018 
בשעה 16:30 בספריה בגבעת חביבה.

על סדר היום:
• אישור הדוחות הכספיים של חבצלת לשנת 2017

• אישור דוחות כספיים ל"קיבוצי השומר הצעיר אגודה 
   שיתופית מרכזית בע"מ" ול"הקיבוץ הארצי של השומר 

   הצעיר אגודה שיתופית מרכזית בע"מ"
• עדכון על המגעים עם התנועה הקיבוצית

• שונות

הדיון יפתח במועד בהתקיים מנין חוקי, 
או תוך חצי שעה לאחר המועד בכל מנין נוכחים.

בברכה,
עמוס רבין 

יו"ר
איתמר שוויקה

מנכ"ל

הזמנה
לאסיפת קיבוצי השומר הצעיר

צת קבו
חבצלת

מוסדות תרבות וחינוך של השומר הצעיר )חל"צ(

רחפן ברקת. מסוגל לשהות באוויר עד 45 דקות, לשאת עד 15 ליטר חומרי ריסוס ולכסות שטח של כ־60 דונם בשעה

היחידי. חשוב לציין, שהרחפן נותן מענה לשטחים 
ומשימות להם לא היה עד היום מענה אידיאלי ע"י 

שביכו חדשה  בקטגוריה  מדובר  מטוס.   / הטרקטור 
לותיה מספקת מענה הולם באמצעות ריסוס אווירי 
גם בשטחים בהם עובדים עם ריסוס ידני ובעלויות 
שוות לכל כיס. כשהמחיר נע בטווח של 20 עד 50 
של  שונים  סוגים  לערבב  ניתן  כאשר  לדונם  ש"ח 

שטחים, מינונים וחומרים.
 - קטגוריות   2 תחת  רחפנים  פועלים  "בישראל 
קטגוריה של רחפנים כתחביב וקטגוריה של רחפנים 
חסרי  כתחביב  ברחפנים  שעוסקים  אלה  מסחריים. 

הפיקוח או רישום, אין יכולת אכיפה ובקושי יש יכו
לת מעקב. הם פשוט מביאים כלים ומטיסים אותם. 
לעומת זאת עם הכלים המסחריים, שמוגדרים ככלי 
לכלי עצמו;  רישוי  דרישות  ישראל  למדינת  טייס, 
יש  הכלי.  את  המפעילה  ולחברה  )מטיס(;  למפעיל 
ניתן  שלא  עד  נוקשים  כך  כל  שהתנאים  שיאמרו 

הכמעט לפתח את תחום הרחפנים, אבל מאידך לטע
מי יש בזה הגיון. אי אפשר ישר לרסס עם רחפן אלא 
ובטיחות. כך, כדי לקבל  יכולות  רק אחרי שהוכחו 
אישור להפעיל את הריסוס מסחרית, נדרשת תכנית 
ניסוי, דוחות ביצוע לוודא בטיחות, מניעת תאונות 
וכדומה והתהליך הזה מצריך זמן רב ולעיתים מעל 

שנה. לכן, באופן פרדוקסלי, יש המון פיילוטים, אך 
באמצעות  המתבצעת  עסקית  פעילות  ואין  כמעט 
רחפן,  מבוססי  בפתרונות  נתקלים  כאשר  רחפנים. 
אני ממליץ לבדוק כי לחברה המפעילה קיים לפחות 
ובכפוף  כחוק  טיסות  לבצע  המאפשר  ניסוי  כושר 

למגבלות רשות התעופה האווירית )רת"א(.
"רחפן ברקת שלנו ומערכת ההפעלה שלו עברו 
עד היום סדר גודל של למעלה מה60 טיסות ניסוי. 
מהשטח:  בביקוש  נתקלנו  מאוד  מהר  להפתעתי, 
ובינוניות,  גדולות  חברות  מנכ"לים של  מחקלאים, 
ועוד, שביקשו להכיר את  קיבוצניקים, מושבניקים 
גרם  הביקוש  הדגמה.  לימיי  ולהגיע  שלנו  הרחפן 
לנו להעביר את המשרדים שלנו לאזור כפרי במרכז 
הארץ כך שהמשרד שלנו שוכן בסמיכות לשדה בו 
ניתן לקבל הדגמה מיידית של הרחפן וביצועיו, ללא 

צורך בימיי הדגמה ייעודיים.
"למרות הפירוט, התקנות והרגולציה, הרחפן כבר 
והוא הולך להיות החבר החדש הכי טוב שלנו  כאן 

ההחל מתחום החקלאות בו אנו מציגים יכולות מוכ
חות ובהמשך בשימושים רחבים יותר כמו פתרונות 
כיבוי והצלה שעל פיתוחם אנו שוקדים בימים אלו 

הובנימה זו אאחל לקוראייך שנת רחפנים טובה וגדו
לה שתתרגש עלינו ושנה טובה לכולנו".
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יו"ר וועדת הכספים, ח"כ משה גפני: 

"לא אאשר העברת 
כספים למשרד 
החקלאות, עד 

העברת התקציב 
למכון וולקני"

במשרד החקלאות טוענים כי בסך הכל מדובר 
בקיצוץ רוחבי מנהלתי שהושת על כל שלוחות 

משרד החקלאות # הוועדה קראה להעמיד 
את התקציב כתוספת לתקציב 2019, לאחר 

שראשי המכון הצהירו כי לא יוכל להמשיך 
לפעול תחת הקיצוץ # יו"ר הוועדה, ח"כ 

משה גפני: "אל תעבדו עלינו, אם אתם רוצים 
לסגור את וולקני תגידו את זה" # חוקרי מכון 

וולקני: "מדיניות מכוונת ל'ייבוש' המכון עד 
שנסכים למעבר לצפון" # אבשלום וילן, מזכ"ל 
ההתאחדות בדיון: "את הטירוף הזה מוכרחים 

לעצור"
עמוס דה-וינטר

הכנסת  של  הכספים  ועדת 
יקיימה דיון בעניין כוונת הנה

לקצץ  החקלאות  משרד  לת 
וולקני  מכון  בתקציב   ₪ מיליון  כ-55 
לשיתוק  להביא  הצפוי   ,2019 לשנת 
בפעילות המכון ולפגיעה קשה במחקר 
החקלאי בישראל. במסגרת הדיון קראה 
הוועדה להעמיד 30 מיליון ₪ נוספים 
פעיי להמשך  כפתרון   ,2019  לתקציב
מיי  20 כש המכון,  של  התקינה  -לותו 

ו-10  החקלאות  ממשרד  יגיעו  ליון 
מיליון ממשרד האוצר. 

יו"ר הוועדה, ח"כ משה גפני, פתח 
את הדיון: "מה שאתם עושים זה לייבש 
בדיונים,  נפשנו  שקצה  עד  המכון  את 
אנחנו חושבים שמכון וולקני הוא עניין 

יחיוני, הוא לא דבר של מה בכך וביק
שנו למצות את הדיון. יש קיצוץ רוחבי 
של 6-10 אחוז במשרד החקלאות, אבל 
הקיצוץ בוולקני הוא 24 אחוז, למעלה 
מכפול, המשמעות שאת 2019 הם לא 
יכולים להתחיל. היה מן הראוי להגיע 

להסכמה."
המכון  "סוגיית  ברושי:  איתן  ח"כ 
של  משרדית  פנים  בעיה  הוולקני היא 
לפתור  יש  ראשית,  החקלאות.  משרד 

ולא המשרד,  בתוך  המחלוקות  יאת 
תקציביים  מקורות  את  לאתר  מכן  חר 

ילמען המשך עבודתו הסדירה של המ
שבלי  להבין  חייבים   .2019 בשנת  כון 
ופיתוח לא תהיה כאן חקלאות,  מחקר 

בטח לא חקלאות מתקדמת."

המדינה  "אם  וקנין:  איציק  ח"כ 
קיומה  שנות  בכל  במשהו  התפארה 
רה"מ  היום  עד  החקלאי.  הפיתוח  זה 
והכל  בעולם  מקום  בכל  בכך  מתפאר 

אס טעות  זו  הוולקני.  המכון  יבזכות 
במכון  שמקצצת  מדינה  של  טרטגית 

תחו מיני  בכל  קדימה  אותה  ישלוקח 
מים בחקלאות. החקלאות צריכה טיפול 
ידי  אסונות  להוסיף  צריך  לא  מתמיד. 

החק של  ככה  גם  הקשה  למצב  יאדם 
לאות. אסור לתת לזה יד."

, מנהל מכון וולי ןפרופ' אלי פיינרמ
קני: "יש במכון כ-200 חוקרים, כ-450 
שעושים  סטודנטים   300 מחקר,  עוזרי 

בד שלוחה  לו  יש  ועוד,  דוקטורט  יבו 
 55 לנו  קיצצו  לפניו.  הולך  שמו  רום, 
מיליון ₪. מכיוון שאין לנו כוונה לפטר 
הפעולות  שתקציב  אומר  זה  עובדים, 
ב-2019 ירד ל-17 מיליון ₪ בשנה זו. 
המכון,  את  לייבש  שהולכים  לי  כואב 
דיבר  לא  אחד  אף  למה,  מושג  לי  אין 

אתנו.
למחקר  שנכנס  שתקציב  "הטענה 
של המכון גדל," הוסיף פרופ' פיינרמן. 

שנ הכסף  בעיניים,  חול  זריית  י"היא 
כנס מגיע למדען הראשי של המשרד 

יובמידה והמדענים יזכו בתמיכות שמ
3 שנים, יגיעו סה"כ 13 מיי -חולקות ל
ליון ₪ לחוקרים בשנה, והדבר לא נוגע 
שמגיע  מה  המכון.  בתפעול  לקיצוץ 
 2.6 הכל  סך  זה  הללו  הכספים  מתוך 
מיליון ₪, אחרי שלקחו לנו 55 מיליון. 
לא  החוקרים  גם  הזה  התקציב  בהעדר 

בת לזכות  כדי  בקשות  להגיש  ייוכלו 

מיכות, כי לא יהיה להם איפה לחקור."
ישראל,  חקלאי  התאחדות  מזכ״ל 
של  ״התשתית  וילן:  )אבו(  אבשלום 
מאותם  בנויה  הישראלית  החקלאות 

יחוקרים שיושבים באותו האזור - המ
לחק הפקולטה  דגן,  בבית  וולקני  יכון 
ילאות ברחובות של האוניברסיטה הע

וביולוגיה של  ברית ומחלקות הכימיה 
מכון ויצמן. אמנם קיים היום וויכוח על 
העברת המכון הוולקני לצפון, אך הידע 

ימצוי בראשם של האנשים, אותם חוק
רים שיושבים זה לצד זה. הוא זה שנותן 
המחקר  את  לעשות  החוקרים  לעולם 
ולהביאו להישגים בינלאומיים. כאשר 
כתוצאה מסיבות לא ענייניות מקצצים 
להם את תקציבם כדי להעבירם בכוח 
לצפון - פוגעים במפעל של מאה שנה 
ואת  אליו  נשואות  העולם  כל  שעיני 

הטירוף הזה מוכרחים לעצור."
, חוקרת ותיי סד"ר ענת זאדה באייר
קה במכון וולקני: "מאז תחילת עבודתי 

יאיני זוכרת התייחסות כה מזלזלת מה
ממשלה, שנתיים מנסים להעביר אותנו 

ילצפון והשנה מנסים לעשות זאת בא
מצעות סגירת הברז התקציבי."

, מנכ"ל משרד החי ושלמה בן אליה
קלאות: "הסיפור הוא הפוך, כשהגשנו 
שלנו,  הדרישות  את  התקציבים  לאגף 
זה היה 2 וחצי עמודים, בסופו של דבר 

יקיבלנו מספר מועט של דברים, מתו
כם שניים נגעו למכון וולקני. ביקשנו 

ידווקא תוספות למחקר ולמעבדות, קי
בלנו הכפלה של תקציב המחקר. הדיון 
פה הוא על התפעול, אנחנו לא מוכנים 
שלא  אצלנו  מכון  שיש  זה  את  לקבל 
מוכן להתייעל, אין דבר כזה. שנים על 
רוחבי  קיצוץ  על  החלטה  שיש  שנים 
והוא לא הושת על מכון וולקני. הקמנו 
כדי  החיוניות  ההוצאות  לבחינת  צוות 

שהמכון יוכל לתפקד."
הוועדה,  יו"ר  העלה  הדברים  לאור 
בעיית  גפני, הצעה לפתרון  ח"כ משה 
 ₪ מיליון   30 יועברו  לפיה  התקציב, 
 ,2019 הכספים  לשנת  המכון  לתקציב 
20 מיליון ₪ מתוכם יגיעו מתי  כאשר
יגיעו   ₪ מיליון  ו-10  המשרד  קציב 
לתת  יכולים  "אתם  האוצר:  מתקציב 
ולאחר  להתחייב  בהרשאה  הכסף  את 
שתעשו את החישובים שלכם של צרכי 
מתוכו  כמה  להחליט  תוכלו  המכון, 

אתם נותנים סופית."
בין  הדיינות  לצורך  הפסקה  בתום 

והאוצר, ביקשו המ ימשרדי החקלאות 
מנת  על  כשבועיים  שרדים שהות של 

הסכום  ואת  המכון  הוצאות  את  לבחון 

הסדר  על  ולהודיע   - עבורו  שיועבר 
שהגיעו אליו בעניין. 

יו"ר הוועדה, ח"כ משה גפני סיכם: 
"החלטת הוועדה היא שיש להקצות 20 
ממשרד  להתחייב  בהרשאה   ₪ מיליון 
האוצר.  מצד  מיליון  ו-10  החקלאות 
אני   ,₪ מיליון  ל-30  נוגעת  השנייה 
אל   - הזו  העברה  עם  שתבואו  מבקש 
לסגור  רוצים  אתם  אם  עלינו,  תעבדו 
את וולקני - תגידו את זה. אם התשובה 

לא חיובית אל תגיעו לכאן". 
דבמשר החקלאות טוענים, כי בפוי
על מדובר בקיצוץ הרבה יותר נמוך וכי 
אחר  חישוב  עורך  מהצדדים  אחד  כל 
המכון,  חוקרי  לפי  הקיצוץ.  גובה  של 
38 מיליון שקל מתי  סכום הקיצוץ הוא
קציב המנהלה, המגיע בסך הכל ל-55 

החק משרד  לפי  מנגד,  שקל.  ימיליון 

מיליון   38 של  בקיצוץ  מדובר  לאות, 
שקל שיש להביט עליו כשיעור מכלל 

תקציב המכון.
כי  גם,  מסבירים  החקלאות  במשרד 

המח בפעילות  לקצץ  רצונם  אי  יעקב 
יקרית או בשכר העובדים במכון, האפ

היא  בידיהם  שנותרה  היחידה  שרות 
מס בנוסף,  המנהלה.  בתקציב  יקיצוץ 

בירים במשרד החקלאות כי אחרי כמה 
אגפי  ביתר  קיצוץ  נערך  בהן  שנים, 
וולקני,  במכון  ולא  החקלאות  משרד 
איזון  הכל  בסך  מהווה  הנוכחי  הצעד 
של קיצוצים, מהם המכון ניצל בשנים 

הקודמות.
לאמירה,  כי  אומרים  וולקני  במכון 

המ בתקציב  בקיצוץ  רק  זהו  ישלפיה 
כזה  מהלך  שכן  משמעות,  אין  נהלה 
אין  לחוקרים  במחקר.  יפגע  מטבעו 
אפשרות לחקור ללא תקציב למים או 

לחשמל.
החקלאות  ומשרד  הממשלה  כזכור, 
וולקני  מכון  את  להעתיק  מתכננים 
לצפון, אך התכנית שדובר עליה כבר 

אומ )ויש  השר  של  כהונתו  ימתחילת 
רים עוד לפני כן( אינה יוצאת לפועל 
משום שמרבית חוקרי המכון מתנגדים 

לה ובלי החוקרים – אין מחקר... 
הנה בוולקני,  חוקרים  ילטענת 

מכוונת  מדיניות  מנהלת  המשרד  לת 
יש שהחוקרים  עד  המכון  ילייבוש 

לאי  הטענות  על  המעבר.  עם  לימו 
משרד  "תקציב  עונים,  הם  התייעלות, 
החקלאות גדל בשנים האחרונות בעוד 
וולקני קוצץ ב-16 אחוז,  תקציב מכון 
כלומר אנחנו כבר עובדים בהתייעלות, 
כבר  הרי  להתייעל?  צריך  כאן  מי  אז 

המ העברת  על  הראשונים  יבדיונים 
שהם  היא  הסיבה  כי  נטען  לצפון,  כון 
זקוקים לשטח לנדל"ן. הסכמנו לוותר 
מותיר  שהיה  מה  מהשטח,   80% על 
למה  אז  בלבד,  דונם   400 המכון  בידי 

יהממשלה בחרה שלא לקחת את השט
חים? כאן מדובר בנקמה ובניסיון נואש 

שיס כדי  החוקרים,  ידי  את  י"לכופף" 
שלא  מה  לצפון  המכון  להעברת  כימו 

יקרה."
משרד  מנכ"ל  ולבקשת  הדיון  בתום 
ח"כ  הוועדה,  יו"ר  אישר  החקלאות, 
משה גפני, שתי ההעברות עודפים של 
כי  ציין,  גפני  ח"כ  החקלאות.  משרד 
רביזיה לגבי העברה נוספת של המשרד 
נכלל  ובה  הוועדה  לאישור  שממתינה 
תקציב המכון - תאושר לאחר שתקציב 

המכון יוסדר.

מנכ"ל וולקני: "מה 
שמגיע מתוך הכספים 

הללו זה סך הכל 
2.6 מיליון ₪, אחרי 

שלקחו לנו 55 מיליון. 
בהעדר התקציב הזה 

גם החוקרים לא יוכלו 
להגיש בקשות כדי לזכות 

בתמיכות, כי לא יהיה 
להם איפה לחקור..."

הדיון בוועדת הכספים בראשות ח"כ משה גפני - "אל תעבדו עלינו"

פרופ' אלי פיינרמן. "זריית חול בעיניים"

מכון בסכנה
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יו"ר וועדת הכספים, ח"כ משה גפני: 

"לא אאשר העברת 
כספים למשרד 
החקלאות, עד 

העברת התקציב 
למכון וולקני"

במשרד החקלאות טוענים כי בסך הכל מדובר 
בקיצוץ רוחבי מנהלתי שהושת על כל שלוחות 

משרד החקלאות # הוועדה קראה להעמיד 
את התקציב כתוספת לתקציב 2019, לאחר 

שראשי המכון הצהירו כי לא יוכל להמשיך 
לפעול תחת הקיצוץ # יו"ר הוועדה, ח"כ 

משה גפני: "אל תעבדו עלינו, אם אתם רוצים 
לסגור את וולקני תגידו את זה" # חוקרי מכון 

וולקני: "מדיניות מכוונת ל'ייבוש' המכון עד 
שנסכים למעבר לצפון" # אבשלום וילן, מזכ"ל 
ההתאחדות בדיון: "את הטירוף הזה מוכרחים 

לעצור"
עמוס דה-וינטר

הכנסת  של  הכספים  ועדת 
יקיימה דיון בעניין כוונת הנה

לקצץ  החקלאות  משרד  לת 
וולקני  מכון  בתקציב   ₪ מיליון  כ-55 
לשיתוק  להביא  הצפוי   ,2019 לשנת 
בפעילות המכון ולפגיעה קשה במחקר 
החקלאי בישראל. במסגרת הדיון קראה 
הוועדה להעמיד 30 מיליון ₪ נוספים 
פעיי להמשך  כפתרון   ,2019  לתקציב
מיי  20 כש המכון,  של  התקינה  -לותו 
ו-10  החקלאות  ממשרד  יגיעו  ליון 

מיליון ממשרד האוצר. 
יו"ר הוועדה, ח"כ משה גפני, פתח 
את הדיון: "מה שאתם עושים זה לייבש 
בדיונים,  נפשנו  שקצה  עד  המכון  את 
אנחנו חושבים שמכון וולקני הוא עניין 

יחיוני, הוא לא דבר של מה בכך וביק
שנו למצות את הדיון. יש קיצוץ רוחבי 
של 6-10 אחוז במשרד החקלאות, אבל 
הקיצוץ בוולקני הוא 24 אחוז, למעלה 
מכפול, המשמעות שאת 2019 הם לא 
יכולים להתחיל. היה מן הראוי להגיע 

להסכמה."
המכון  "סוגיית  ברושי:  איתן  ח"כ 
של  משרדית  פנים  בעיה  הוולקני היא 
לפתור  יש  ראשית,  החקלאות.  משרד 

ולא המשרד,  בתוך  המחלוקות  יאת 
תקציביים  מקורות  את  לאתר  מכן  חר 

ילמען המשך עבודתו הסדירה של המ
שבלי  להבין  חייבים   .2019 בשנת  כון 
ופיתוח לא תהיה כאן חקלאות,  מחקר 

בטח לא חקלאות מתקדמת."

המדינה  "אם  וקנין:  איציק  ח"כ 
קיומה  שנות  בכל  במשהו  התפארה 
רה"מ  היום  עד  החקלאי.  הפיתוח  זה 
והכל  בעולם  מקום  בכל  בכך  מתפאר 

אס טעות  זו  הוולקני.  המכון  יבזכות 
במכון  שמקצצת  מדינה  של  טרטגית 

תחו מיני  בכל  קדימה  אותה  ישלוקח 
מים בחקלאות. החקלאות צריכה טיפול 
ידי  אסונות  להוסיף  צריך  לא  מתמיד. 

החק של  ככה  גם  הקשה  למצב  יאדם 
לאות. אסור לתת לזה יד."

, מנהל מכון וולי ןפרופ' אלי פיינרמ
קני: "יש במכון כ-200 חוקרים, כ-450 
שעושים  סטודנטים   300 מחקר,  עוזרי 

בד שלוחה  לו  יש  ועוד,  דוקטורט  יבו 
 55 לנו  קיצצו  לפניו.  הולך  שמו  רום, 
מיליון ₪. מכיוון שאין לנו כוונה לפטר 
הפעולות  שתקציב  אומר  זה  עובדים, 
ב-2019 ירד ל-17 מיליון ₪ בשנה זו. 
המכון,  את  לייבש  שהולכים  לי  כואב 
דיבר  לא  אחד  אף  למה,  מושג  לי  אין 

אתנו.
למחקר  שנכנס  שתקציב  "הטענה 
של המכון גדל," הוסיף פרופ' פיינרמן. 

שנ הכסף  בעיניים,  חול  זריית  י"היא 
כנס מגיע למדען הראשי של המשרד 

יובמידה והמדענים יזכו בתמיכות שמ
3 שנים, יגיעו סה"כ 13 מיי -חולקות ל
ליון ₪ לחוקרים בשנה, והדבר לא נוגע 
שמגיע  מה  המכון.  בתפעול  לקיצוץ 
 2.6 הכל  סך  זה  הללו  הכספים  מתוך 
מיליון ₪, אחרי שלקחו לנו 55 מיליון. 
לא  החוקרים  גם  הזה  התקציב  בהעדר 

בת לזכות  כדי  בקשות  להגיש  ייוכלו 

מיכות, כי לא יהיה להם איפה לחקור."
ישראל,  חקלאי  התאחדות  מזכ״ל 
של  ״התשתית  וילן:  )אבו(  אבשלום 
מאותם  בנויה  הישראלית  החקלאות 

יחוקרים שיושבים באותו האזור - המ
לחק הפקולטה  דגן,  בבית  וולקני  יכון 
ילאות ברחובות של האוניברסיטה הע

וביולוגיה של  ברית ומחלקות הכימיה 
מכון ויצמן. אמנם קיים היום וויכוח על 
העברת המכון הוולקני לצפון, אך הידע 

ימצוי בראשם של האנשים, אותם חוק
רים שיושבים זה לצד זה. הוא זה שנותן 
המחקר  את  לעשות  החוקרים  לעולם 
ולהביאו להישגים בינלאומיים. כאשר 
כתוצאה מסיבות לא ענייניות מקצצים 
להם את תקציבם כדי להעבירם בכוח 
לצפון - פוגעים במפעל של מאה שנה 
ואת  אליו  נשואות  העולם  כל  שעיני 

הטירוף הזה מוכרחים לעצור."
, חוקרת ותיי סד"ר ענת זאדה באייר

קה במכון וולקני: "מאז תחילת עבודתי 
יאיני זוכרת התייחסות כה מזלזלת מה

ממשלה, שנתיים מנסים להעביר אותנו 
ילצפון והשנה מנסים לעשות זאת בא

מצעות סגירת הברז התקציבי."
, מנכ"ל משרד החי ושלמה בן אליה
קלאות: "הסיפור הוא הפוך, כשהגשנו 
שלנו,  הדרישות  את  התקציבים  לאגף 
זה היה 2 וחצי עמודים, בסופו של דבר 

יקיבלנו מספר מועט של דברים, מתו
כם שניים נגעו למכון וולקני. ביקשנו 

ידווקא תוספות למחקר ולמעבדות, קי
בלנו הכפלה של תקציב המחקר. הדיון 
פה הוא על התפעול, אנחנו לא מוכנים 
שלא  אצלנו  מכון  שיש  זה  את  לקבל 
מוכן להתייעל, אין דבר כזה. שנים על 
רוחבי  קיצוץ  על  החלטה  שיש  שנים 
והוא לא הושת על מכון וולקני. הקמנו 
כדי  החיוניות  ההוצאות  לבחינת  צוות 

שהמכון יוכל לתפקד."
הוועדה,  יו"ר  העלה  הדברים  לאור 
בעיית  גפני, הצעה לפתרון  ח"כ משה 
 ₪ מיליון   30 יועברו  לפיה  התקציב, 
 ,2019 הכספים  לשנת  המכון  לתקציב 
20 מיליון ₪ מתוכם יגיעו מתי  כאשר
יגיעו   ₪ מיליון  ו-10  המשרד  קציב 
לתת  יכולים  "אתם  האוצר:  מתקציב 
ולאחר  להתחייב  בהרשאה  הכסף  את 
שתעשו את החישובים שלכם של צרכי 
מתוכו  כמה  להחליט  תוכלו  המכון, 

אתם נותנים סופית."
בין  הדיינות  לצורך  הפסקה  בתום 

והאוצר, ביקשו המ ימשרדי החקלאות 
מנת  על  כשבועיים  שרדים שהות של 

הסכום  ואת  המכון  הוצאות  את  לבחון 

הסדר  על  ולהודיע   - עבורו  שיועבר 
שהגיעו אליו בעניין. 

יו"ר הוועדה, ח"כ משה גפני סיכם: 
"החלטת הוועדה היא שיש להקצות 20 
ממשרד  להתחייב  בהרשאה   ₪ מיליון 
האוצר.  מצד  מיליון  ו-10  החקלאות 
אני   ,₪ מיליון  ל-30  נוגעת  השנייה 
אל   - הזו  העברה  עם  שתבואו  מבקש 
לסגור  רוצים  אתם  אם  עלינו,  תעבדו 
את וולקני - תגידו את זה. אם התשובה 

לא חיובית אל תגיעו לכאן". 
דבמשר החקלאות טוענים, כי בפוי

על מדובר בקיצוץ הרבה יותר נמוך וכי 
אחר  חישוב  עורך  מהצדדים  אחד  כל 
המכון,  חוקרי  לפי  הקיצוץ.  גובה  של 
38 מיליון שקל מתי  סכום הקיצוץ הוא

קציב המנהלה, המגיע בסך הכל ל-55 
החק משרד  לפי  מנגד,  שקל.  ימיליון 

מיליון   38 של  בקיצוץ  מדובר  לאות, 
שקל שיש להביט עליו כשיעור מכלל 

תקציב המכון.
כי  גם,  מסבירים  החקלאות  במשרד 

המח בפעילות  לקצץ  רצונם  אי  יעקב 
יקרית או בשכר העובדים במכון, האפ

היא  בידיהם  שנותרה  היחידה  שרות 
מס בנוסף,  המנהלה.  בתקציב  יקיצוץ 

בירים במשרד החקלאות כי אחרי כמה 
אגפי  ביתר  קיצוץ  נערך  בהן  שנים, 
וולקני,  במכון  ולא  החקלאות  משרד 
איזון  הכל  בסך  מהווה  הנוכחי  הצעד 
של קיצוצים, מהם המכון ניצל בשנים 

הקודמות.
לאמירה,  כי  אומרים  וולקני  במכון 

המ בתקציב  בקיצוץ  רק  זהו  ישלפיה 
כזה  מהלך  שכן  משמעות,  אין  נהלה 
אין  לחוקרים  במחקר.  יפגע  מטבעו 
אפשרות לחקור ללא תקציב למים או 

לחשמל.
החקלאות  ומשרד  הממשלה  כזכור, 
וולקני  מכון  את  להעתיק  מתכננים 
לצפון, אך התכנית שדובר עליה כבר 

אומ )ויש  השר  של  כהונתו  ימתחילת 
רים עוד לפני כן( אינה יוצאת לפועל 
משום שמרבית חוקרי המכון מתנגדים 

לה ובלי החוקרים – אין מחקר... 
הנה בוולקני,  חוקרים  ילטענת 

מכוונת  מדיניות  מנהלת  המשרד  לת 
יש שהחוקרים  עד  המכון  ילייבוש 

לאי  הטענות  על  המעבר.  עם  לימו 
משרד  "תקציב  עונים,  הם  התייעלות, 
החקלאות גדל בשנים האחרונות בעוד 
וולקני קוצץ ב-16 אחוז,  תקציב מכון 
כלומר אנחנו כבר עובדים בהתייעלות, 
כבר  הרי  להתייעל?  צריך  כאן  מי  אז 

המ העברת  על  הראשונים  יבדיונים 
שהם  היא  הסיבה  כי  נטען  לצפון,  כון 
זקוקים לשטח לנדל"ן. הסכמנו לוותר 
מותיר  שהיה  מה  מהשטח,   80% על 
למה  אז  בלבד,  דונם   400 המכון  בידי 

יהממשלה בחרה שלא לקחת את השט
חים? כאן מדובר בנקמה ובניסיון נואש 

שיס כדי  החוקרים,  ידי  את  י"לכופף" 
שלא  מה  לצפון  המכון  להעברת  כימו 

יקרה."
משרד  מנכ"ל  ולבקשת  הדיון  בתום 
ח"כ  הוועדה,  יו"ר  אישר  החקלאות, 
משה גפני, שתי ההעברות עודפים של 
כי  ציין,  גפני  ח"כ  החקלאות.  משרד 
רביזיה לגבי העברה נוספת של המשרד 
נכלל  ובה  הוועדה  לאישור  שממתינה 
תקציב המכון - תאושר לאחר שתקציב 

המכון יוסדר.

מנכ"ל וולקני: "מה 
שמגיע מתוך הכספים 

הללו זה סך הכל 
2.6 מיליון ₪, אחרי 

שלקחו לנו 55 מיליון. 
בהעדר התקציב הזה 

גם החוקרים לא יוכלו 
להגיש בקשות כדי לזכות 

בתמיכות, כי לא יהיה 
להם איפה לחקור..."

הדיון בוועדת הכספים בראשות ח"כ משה גפני - "אל תעבדו עלינו"

פרופ' אלי פיינרמן. "זריית חול בעיניים"

ארבעת המפתחות של נעמה סקג'ומכון בסכנה
מילדותה בקיבוץ עברון אין לה זיכרונות נעימים במיוחד. בבגרותה חלתה במחלת הפיברומיאלגיה ששיבשה את חייה. הכאבים 

והמחלה הפכו למנגנון לצמיחה אישית לה ולאחרים – לאחר שעזבה עבודה, נפרדה מבן זוגה, ופיתחה שיטה ייחודית המסייעת 
למיתוג בעלי עסקים רבים בארץ ובחו"ל. נעמה סקג'ו נאור שחזרה להתגורר בקיבוץ עברון, הוציאה לאור ספר חדש, וחושפת 

את סיפור חייה המורכב 
יהורם גלילי

עצובה, < הייתה  בקיבוץ  שלי  "הילדות 
והחיים בחברת ילדים בלינה משותפת היו 
עבורי מסכת קשה של התעללויות והתנכלויות 
של  בקיבוץ  החיים  פוסקות.  בלתי  חברתיות 
שנות הה70 היו סוג של כת, שאם לא היית הולך 
לפי כלליה, היית 'חוטף' כמוני. תמיד היה בי 
ליוותה  החברתי  הניכור  וחוויית  שונה  משהו 
אותי לאורך כל שנות ילדותי ובגרותי בקיבוץ. 
של  מצבים  הרבה  וחוויתי  חברים,  לי  היו  לא 
ובגילוי  בכאב  מספרת  כך  והשפלות".  הצקות 
יועצת  עברון,  מקיבוץ  נאור  סקג'ו  נעמה  לב, 
דגים  "גם  ספרה  את  לאור  שהוציאה  עסקית, 
מכר(.את  רב  )בהוצאת  סמבה"  לרקוד  יכולים 

בהר היא מספרת  חייה  סיפור  הצמיחתה מתוך 
צאה המרתקת "לחלום אנטריקה, לחיות מדבר" 

שהיא מעבירה ברחבי הארץ.
שלי  הזיכרונות   11 גיל  "עד  נאור:  סקג'ו 
נוראית,  בדידות  כמו:  תחושות  בעיקר  כללו 
ידיעה  מתוך  ולחיות  הפה  את  מלפתוח  פחד 
צל  הייתי  הזה.  בעולם  קיום  זכות  לי  שאין 
בעצמי".  ומכונסת  לבד  בצד,  תמיד  אדם,  של 
היא מודה כי גם שנים רבות לאחר מכן הייתה 

"מיל בעצמה.  האמינה  ולא  מבפנים  העצובה 
מעורפלות  תמונות  רק  בראש  לי  נותרו  דותי 
מציקים  מקללים,  סביבי,  עומדים  ילדים  של 
המשפיל  הוויכוח  את  זוכרת  אני  ומשפילים. 
בתיכון מי 'יקבל עליו את העול' ויחלוק איתי 

החדר בפנימייה. נידוי זה רדף אחריי שנים ארו
כות. כילדה, אחד הזיכרונות הבודדים שלי היה 
חברתי  והייתה  מפונפונים,  בובה שאמי תפרה 
היחידה. הייתי מדברת אליה והולכת אתה לכל 
מקום. יום אחד מצאתי אותה גזורה במגירה. זה 
היה בשבילי אובדן נוראי, שצרוב בתוכי בכאב 

עד היום".
השינוי המשמעותי בחייה התרחש בשירותה 
הצבאי, כשקיבלה תפקיד של ניהול משרד. כך, 
אינו  אחד  שאף  ביטחון  וחסרת  דחויה  מילדה 
חיוביות  תגובות  לקבל  החלה  בקרבתה,  רוצה 
תקן  על  משרד  למנהלת  והפכה  ממפקדיה 
קצינת קישור. רק אז הבינה, לאחר כמעט 20 
שנה, שהבעיה נעוצה בחברה בה חיה ולא בה. 
הפכתי  קיום  וחסרת  שקופה  מנערה  "פתאום 
לא  שזה  הבנתי  ואהובה.  מצליחנית  למנהלת 
הגיוני שבחוץ מאירים לי פנים, ואילו בקיבוץ 

נסגרות בפני כל הדלתות". 

תשוקה, תודעה, תמורה 
והגשמה

 – ב"פיברומיאלגיה"  חלתה  שנה   12 לפני 
המלווה  פסיכוסומטית,  אוטואימונית  מחלה 
בכאבי תופת בכל הגוף ועם שורה ארוכה של 
אבחוני  המחלה  התפרצות  בזמן  סימפטומים. 
ל"אין  ועד  לפסיכיאטר"  מ"לכי  נעו  הרופאים 

גי עצמית,  הקשבה  אותה  בעזרת  כלום".  הלך 
לתה שבכל פעם שהיא מוותרת על עצמה ועל 
ידי  על  שמוכתב  בכיוון  והולכת  חלומותיה 
אדם אחר או החברה – גוברת המחלה. ומנגד, 
ומאפשרת  באומץ  בעצמה  בוחרת  היא  כאשר 
שהיא  למה  ומחוברת  מדויקת  להיות  לעצמה 

רוצה באמת כמו למשל: לעזוב עבודה בניהול 
לפרק  עצמאי,  עסק  ולפתוח  בקיבוץ  המכבסה 
נישואין עקרים או לחתום על הזדמנות עסקית 

הלא נכונה, הכאבים העזים ושאר תסמיני המח
לה חולפים כלא היו.

החלי חייה,  איכות  את  לשנות  מנת  העל 
טה לשים את עצמה בראש. היא למדה עיצוב 
גרפי ואימון אישי, פתחה את העסק, עזבה את 
רוחניים  נושאים  ולמדה  אהבה,  שלא  העבודה 

והפע זוגי,  בן  אהב  לא  זה  את  "גם  המגוונים. 
נפרדנו.  שלבסוף  עד  וגדלו,  הלכו  בינינו  רים 
הסביבה  את  לרצות  של  שהתבנית  הבנתי  כך 

וש בגוף,  אצלי  ראש  להרים  למחלה  הגורמת 
כמו  להיות  לי  אסור  הזה  בעולם  לשרוד  כדי 
כולם ולבטל את עצמי – אלא בדיוק להיפך". 
וחיים  פיזי  תפקוד  מחוסר  להגיע  הצליחה  כך 
בתסכול ובפחד בשיא המחלה – לתפקוד מלא. 
אלא  עברה,  לא  בעצם  "המחלה  כי  מודה  היא 
הזמן  כל  אותי  שמחייב  הגנה  למנגנון  הפכה 
להיות אותנטית ולקבל החלטות שמדויקות לי 

מבפנים".
והדרך  בחייה  והכאבים  הקשיים  כל  בעזרת 

לע ולהחזיר  ממחלתה  להבריא  כדי  השעשתה 
צמה את איכות החיים ללא תרופות ורופאים, 

נאור שיטת מיתוג עסקים מקו הפיתחה סקג'ו 
רית, המושתתת על הקשבה עצמית והיחלצות 

הממה שהיא מכנה: "כתות". מבחינתה, כל סבי
סוג  היא  ומדעיכה  כופה  השפעה  או  אדם  בה, 
ממסלול  לסטות  לאנשים  הגורמת  "כת",  של 
ומייצרת אנשים שחיים על  ההגשמה האישית 
יד החיים. את יסודות השיטה האוטוביוגרפית 

המפ ארבעת  שיטת  "מודל  בשם:  השפיתחה 
דגים  "גם  החדש  בספרה  פורשת  היא  תחות" 

בינ בתפוצה  שמופץ  סמבה",  לרקוד  היכולים 
לאומית לאחר שתורגם לאנגלית. הספר כולל 
מהות  בין  לחיבור  ומעשיים  ברורים  מתכונים 

בעל העסק למיתוג העסק. 
הייחודית  השיטה  לפי  כי  מסבירה  היא 
מפתחות  ארבעה  בין  כשמסנכרנים  שפיתחה, 
תמורה  תודעה,  תשוקה,  כולנו:  בחיי  הקיימים 
והגשמה, ולומדים כיצד לחבר ביניהם ולשמור 

למשל,  כך  לכלהיכולים.  הופכים  האיזון,  על 
המפתח התשוקה נוגע בהיכרות עם עצמנו, הער

כים, הכישורים, התכונות המיוחדות והחלומות. 
מפתח התודעה מתרגם את כל אלה לתובנות 
ולידע הגבוהים שלנו והופך אותם לדרך חיים 
מדויקת ועוצמתית. מפתח התמורה דרכו בעל 

ההעסק מביא לידי ביטוי את מי שהוא דרך תכ
נון השירותים הייחודיים שהוא נותן ונשענים 
בונים  אנו  וכאן  שלו.  והתודעה  התשוקות  על 
דרכי  הכוללת, מתכננים את  את האסטרטגיה 
כל  ואת  השיווק  תשתיות  את  שלנו  הפעולה 
מה שצריך כדי לייצר הצלחה. המפתח האחרון 

ההוא אלמנט ההגשמה ומשמעותו: עשייה בפו
הקשבה  נמצאת  הייחודית  השיטה  בבסיס  על. 
בלתי פוסקת לקול הפנימי, כמו גם דיוק, כנות 
פידבקים  בעזרת  שנעשית   – אישית  ומודעות 
שמקבלים מהסביבה, על סמך תחושות פנימיות 

והאיזון ביניהם.
ספרה, כאמור תורגם לאנגלית, והיא מקבלת 
עבורו פידבקים טובים רבים – מאנשי עסקים 
ומאנשים פרטיים מכל רחבי הארץ ,שהצליחו 
באמצעותו להשיג חלומות כמוסים וידע עסקי 

החשוב. הספר הוא הראשון בסדרת חמישה ספ
רים, שהיא כותבת בימים אלו: בספרה הראשון 
היא מפגישה את השכיר ואת איש העסקים עם 
המודלים בשיטה שפיתחה, ספרה השני יעסוק 

הבכיצד לפתח עסק. הספר השלישי יעסוק בכי
צד ליצור מציאות. הספר הרביעי יעסוק באיך 
ספר  יהיה  החמישי  והספר  ממחלה,  להחלים 

לילדים.

כיצד סיפור חייך הלא פשוט מתחבר 
לספרך החדש?

והבראתי,  בעצמי  זה  מקום  "אחרי שמצאתי 
הלמדתי רוחניות ואימון אישי, ואז התחלתי לה

בין מהם השליחות והייעוד שלי. בדיעבד, אם 
ולא הייתי  לא הייתי עוברת את מה שעברתי 
חיה בכל מיני 'כתות' שלא אפשרו לי להאמין 
בעצמי וחסמו את כל מרחב הביטוי העצמי שלי, 

הלא הייתי מגיעה לגילוי מודל ארבעת המפת
המציאות  את  ליצור  לאנשים  שמאפשר  חות, 

יודעת  הייתי  לא  גם  באמת.  רוצים  הם  אותה 
כיצד לפתח עסקים בעלי ייחוד אותנטי ומרחב 
ביטוי עצמי לבעליהם, ולא הייתי יודעת כיצד 
לתרגם את כל זה לתהליכי ליווי מצמיחים של 

אנשים פרטיים ושל בעלי עסקים". 
הת היא  ההחלמה,  ומסע  המחלה  כדי  התוך 
הוודעה ונחשפה לתודעת העל, שם שמעה לרא

שונה על ארבעת יסודות הבריאה: אש, אוויר, 
מים ואדמה, ולמדה כיצד לייצר סנכרון ביניהם 
הבנתי  "כך  יותר.  טוב  ולחיות  להרגיש  כדי 
שיש לי כלי מדהים בעזרתו אני יכולה לעזור 
לחולי פיברומיאלגיה נוספים. כדי לעשות את 
וכך יצאתי ללמוד  זה חסרו לי כלים ארציים, 
לאמן  בחרתי  הסטאז'  במסגרת  אישי.  אימון 
כמה חולות במחלה, והתהליך הניב שיפור ניכר 
במצבן. אז הבנתי שאני יכולה למנף את הדבר 
הזה, שאז לא היו לי מילים להגדירו, גם לעולם 
וצילום,  גרפי  עיצוב  שלמדתי  לאחר  העסקי. 
התחלתי ללוות בעלי עסקים בתהליכי פיתוח 
העסק שלהם בעזרת מודל ארבעת המפתחות. 
מדהים לראות את התהליכים שאנשים עוברים 
לא  בעצמם,  מאמינים  שלא  עסק  מבעלי  כאן. 

ומתק עושים  הם  מה  להסביר  כיצד  היודעים 
שים מאוד להביא פרנסה הביתה – לבעלי עסק 
מיוחדים, עוצמתיים ונחושים שבוחרים בעצמם 

וצומחים באופן משמעותי". 

מדוע את ממשיכה להתגורר בקיבוץ בו 
חווית ילדות קשה?

להיות  הפכה  כאן  החברתית  "ההתמודדות 
כאן  לחיות  שבחרתי  ברגע  מנוכרת  פחות 
לא  שבצעירותי  האמת  אחר.  תודעתי  ממקום 
טיול  בתוך  איכשהו,  בקיבוץ.  חשבתי שאשאר 

זוגי לאוסטרליה, הרגשתי שהש בן  הארוך עם 
בקי רק  נמצאת  לעצמי  מחפשת  שאני  הלווה 

בוץ וחזרתי לבנות כאן משפחה. למרבה המזל, 
ילדיי  שלושת  דרך  'תיקון'  לעשות  הצלחתי 
מאוד  חברתית,  מבחינה  שחזקים  המופלאים, 
כל אחד  ומפתחים את עצמם  נאמנים לעצמם 
בתחומים בהם הוא חזק. כמו כן, דווקא במקום 
לא  פעם,  התדמית של  את  סוחבת  אני  בו  זה, 
משנה אם אהיה ראש הממשלה – עדיין אשאר 
הילדה השקופה ההיא. זה מאתגר ומכריח אותי 
אני  שהיום  לי  ומזכיר  פנימה  יום  כל  להביט 
יכולה  לא  שאני  דבר  ושאין  עוצמתית  אישה 

לעשות". 

ימי ילדותה בקיבוץ 

נעמה סקגו וספרה החדש. צילום יקיר שוקרון



8.11.2018     || 148.11.2018     || 14

   דיווחי תנועה

התנועה הקיבוצית מצטרפת לצעדת 
המחאה של הנוער בעוטף עזה

בעקבות היוזמה של בני הנוער במועצה האזורית "שער הנגב" להתחיל השבוע בצעדת מחאה מבית הספר האזורי ועד לירושלים החליטו באגף 
החינוך בתנועה הקיבוצית לקרוא לכלל בנות ובני הנוער בקיבוצים, במושבים וברחבי הארץ להצטרף לצעדה. "זה החינוך שאנחנו שואפים אליו 

– מעורבות ועשיה בחברה הישראלית בה כל אחד מאתנו חי, אנחנו גאים בהם ומחזקים אותם ואותן"

־הודעה שפרסמו המארגב
נות והמארגנים, הם כתבו 

בין היתר: "אנחנו רוצים 
־להתרכז בלימודים, בספורט, בח
־ברים ולא לחשוב אם האחים הק

טנים שלי הספיקו להיכנס לממ"ד 
בזמן- כמו שיש לכל ילד בפתח 

תקווה, מרום גולן, אור עקיבא או 
אילת. אנחנו דורשים שינוי ממשי, 

פתרון מעשי ועתיד טוב יותר".
בנוסף לצעדת המחאה, יפגינו 

־מאות תלמידי תיכון ׳נופי הב
שור׳ במועצה אזורית אשכול 

בצומת המועצה על המצב 
הבטחוני המתמשך בעוטף 

עזה.
־במקביל קבוצת תלמידים מאש
־כול הצטרפה למסע המחאה לי

רושלים של חבריהם בתיכון שער 
הנגב. תושבי אשכול חסמו גם את 

הכניסה למעבר הסחורות בכרם 
שלום. במהלך השבוע צפויים 
שורה של צעדי מחאה נוספים 

במספר מוקדים בעוטף.
דבי ברא"ס מנהלת "שבילים", 
חינוך חברתי-קהילתי בתנועה 

הקיבוצית אמרה: "החלטנו לסייע 
־למארגני הצעדה, אשר פשוט מב

קשים לעצמם ילדות נורמלית לא 
־רק בסיוע לוגיסטי, אלא גם בק

־ריאה לכל בני הנוער ולכלל הקי
בוצניקים בארץ להצטרף אליהם 

ולדרישה הצודקת שלהם. זה 
החינוך שאנחנו שואפים אליו – 

בני נוער מעורבים ויוזמים בחברה 
הישראלית בה כל אחד מאתנו חי, 
ואנחנו גאים בהם ומחזקים אותם 

ואת הוריהם שנותנים רוח גבית 
ומעודדים את היוזמה".

מטה התנועה, ראשי האגפים 
השונים, מזכ"ל התנועה ניר מאיר, 
המשנה למזכ"ל גיל לין ומנכ"לית 

־התנועה הדס ילין- דניאלי, הצט
רפו לצעדת המחאה ביום השלישי 
שלה כשיצאה לדרך מאיזור לכיש. 
ראשי התנועה שיבחו את הנערים 

־והנערות על היוזמה ועל ההתע
קשות לשים את הנושא על סדר 
היום והצטרפו לתביעתם לשינוי 

־ופתרון עבור כל תושבי הקיבו
צים והיישובים בעוטף, שסובלים 
כבר מזה חצי שנה משגרה בלתי 

אפשרית וללא מענה אמיתי מצד 
הממשלה.

בני הנוער אשר ארגנו את הצעדה 
יהיו אורחי התנועה הקיבוצית, 

בכנס יא', שתוכנן מראש ומתקיים 
בסוף השבוע בקיבוץ רביבים, 

אליו יגיעו בני ובנות הנוער 
הלומדים בכיתה י"א מהקיבוצים 
והמושבים בכל רחבי הארץ. בני 
הנוער מכיתה י"ב, יוזמי הצעדה, 
יגיעו למפגש ובו ידברו על אורח 
החיים בו הם נאלצים לחיות ועל 

ההחלטה לצאת למחאה.

למה הסכם חלב?
אבשלום )אבו( וילן, מזכ"ל התאחדות חקלאי ישראל, בטור מיוחד על הסכם החלב: 

חשוב לזכור כי האלטרנטיבה של פתיחת שוק מוצרי הגבינות הקשות באופן גורף 
הייתה מורידה מכת מוות על התכנון בענף חלב ותוצאותיה היו חמורות לאין שיעור 

מן ההסכם כשהגענו אליו

־משך כשנה ניהלו התאב
חדות מגדלי בקר יחד עם 
התאחדות חקלאי ישראל 
משא ומתן ארוך ועיקש עם אגף 

התקציבים באוצר על הסכם חלב 
חדש שיאפשר לשמור על ענף 
החלב כענף מתוכנן, וימנע את 

קריסתו עקב כניסה מאסיבית של 
גבינות קשות, נוכח הורדה צפויה 

של מכסי המגן.
ע"פ חוק החלב - באפריל 2019 

מסתיים מנגנון מחיר המטרה 
־וקביעת המחירים עוברת לווע

דת מחירים ממשלתית, הזקוקים 
לאישור שר החקלאות ושר האוצר 

למחיר החלב. דוגמא לבעייתיות 
מנגנון זה ראינו לאחרונה, כאשר 
שר האוצר סירב להכיר בהחלטת 

ועדת המחירים על העלאת מחירם 
של מוצרי החלב המפוקחים, 

כ-53% מתוצרתה של תנובה, 

ובתגובה פנתה חברת תנובה 
לבג"צ, הנידון בשבועות אלה בבית 

־המשפט. גם מכסי המגן על הגבי
נות הקשות היו אמורים להיפתח 

בחודש ספטמבר 2019, ככתוב 
"בהסכם לוקר" שנעשה כהסדר 
והגנה על הרפתות בשנת 2015.
מה הושג? נקבעו מדרגות של 

ויתור מצד היצרנים על מחיר 
המטרה, כך שתוך 8 שנים הוא ירד 

ב-23 אג', במקביל בוטלה ירידה 
צפויה של 2.5 אג' לשנה במחיר 
החלב בגין התייעלות שנקבעה 
בהסכם לוקר, אי לכך ובהתאם 

לחישובים שביצענו מחיר המטרה 
ירד באופן ריאלי בין 10 ל-13 אג' 

במשך שנות ההסכם.
־במקביל נפתח השוק ליבוא ומ

כסות המגן על יבוא גבינות קשות 
ירדו מ-8 ₪ לק"ג היום לאיזור 

ה-5 ₪ לק"ג ובתהליך מדורג ירדו 

עד 3 ₪ לק"ג בשנת 2026 – אם 
כמות החלב המיוצרת  כיום 1.5 

מיליארד ליטר לא תישמר, תיעצר 
הורדת המכסים, כך שהרפתנים 
יוכלו לייצר את הכמות הנוכחית 

גם בעתיד.
הרפתנים יקבלו כ-450 מיליון ₪ 

־כמענקים להשקעות, הגדלת רפ
תות, דמי פרישה מרצון וכו'. סעיף 

נוסף ובעייתי מאפשר למנכ"לי 
החקלאות והאוצר לנסות ולטפל 

פוליטית במנגנון מחיר המטרה 
המקצועי, במקרה של אי הסכמות 

ומנושא זה נכונו לנו כנראה עוד 
עלילות לצערי.

־בשולי ההסכם קיבלנו שורת הט
בות נוספות לכלל החקלאים. כגון 

הגדלת מספר העובדים הזרים 
הרב-שנתיים כ-6,000  והעלאת 
מכס על יבוא עגלים גדולים. דבר 

שיאפשר לרפתנים מגדלי העגלים 

לבשר להמשיך להתקיים.
הממשלה בתמורה עומדת להוריד 
את המכסים על "הבשר המצונן", 

־אבל להערכתי, הדבר מנוגד לה
סכם בין הממשלה למגדלי הבקר 
לבשר ובנושא זה עוד צפוי ויכוח 

קשה ואני מעריך כי הממשלה 
לא תוכל להתכחש להסכמיה עם 

המגדלים.
כללית, ההסכם אמור להבטיח 

ירידת מחירים של מוצרי החלב 
בעשור הקרוב ולשמור על מרבית 

המגדלים.
ההסכם מורכב, מסובך ולא פשוט 

־למימוש. אנחנו בפתחה של תקו
פה חדשה שבה תרד קרוב לוודאי 

רמת הרווחיות של הרפתנים 
שנהנו משנתיים וחצי של רווחיות 

יפה, ונצטרך להתארגן מחדש, 
־לעבוד ברפתות גדולות יותר, לה
תייעל בממשק היומיומי ולנסות 
לייצב את הענף בגבולות מגרש 

חדשים ובלתי ברורים כרגע.
־עם זאת, חשוב לזכור כי האלט

רנטיבה של פתיחת שוק מוצרי 
הגבינות הקשות באופן גורף 
הייתה מורידה מכת מוות על 

התכנון בענף חלב ותוצאותיה היו 
חמורות לאין שיעור מן ההסכם 

כשהגענו אליו.
לכן, אני תקווה כי נשכיל לבצע 

את ההתאמות הנדרשות מאיתנו, 
־בעיקר הסקטור המושבי, ולה

תייעל במשק הקיבוצי תוך ניצול 
היתרון לגודל והרחבתו ככל 

הניתן.

אבשלום )אבו( וילן. האלטרנטיבה הייתה מורידה על הרפתות מכת מוות. צילום: דנה בר-און

התנועה הקיבוצית: "גאים, מחזקים ומצטרפים למחאתם הכל כך צודקת""מגיע לנו חיים שקטים כמו לכל ילד וילדה ברחבי הארץ"
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שורה ראשונה

לא אחת, אנשים שאנחנו פוגשים על 
הדרך באופן אקראי הופכים לתחנות 

קבועות בה.

כתם לידה קיבוצי
לקיבוצניקים יש כתמי לידה סמויים. 

זרים לא יבחינו בהם. לקיבוצניקים 
מבטן ומלידה יש התניות שונות, 
המייחדות ומאפיינות מי שגדלו 

בחינוך משותף. יש מי שנושאים 
אותם, כמו תסמינים, לכל מקום, בכל 
זמן. יש מי שעם הזמן טושטשו בהם 
הכתמים, גם אם לא נעלמו. יחד עם 

־חיסוני הילדות נגד מחלות שחש
בו שהן עברו מהעולם אבל יש בהן 

המופיעות החוזרות ונשנות ומופיעות 
לפתע, חלום בלהות, הוטבעו בנו, 

בדקירות עדינות של מחטים סמויות, 
תמציות כמוסות של ערכים שפג 

תוקפם ונס ליחם, אבל הם נותרו בנו 
ועודם שרירים וקיימים, כמו כתמי 
לידה. כמו זיכרונות, ויש שיגידו־ 

סיוטים. כמו שמן דגים...

ההגדרה החסרה בתשבץ
כילד וכנער אהבתי והרבתי לפתור 

תשבצים. היו תשבצים שנפתרו 
בתוך זמן קצר, אבל היו גם אחרים־ 
שלא הצלחתי לפתור עד תומם. אני 

לא זוכר את כולם, אבל אחד מהם 
אני לא שוכח. לא זוכר את ההגדרה 
אבל התשובה לה היתה – קיבוץ. 
איך ידעתי? לא ידעתי, אבל מישהו 
אחר ידע. איך אני יודע? כי התשבץ 

־היה בדף עיתון שהיה בחדר המת
נה במרפאת השיניים. היה לי טיפול 
בה ונדרשתי להגיע לביקורת כעבור 

־שבוע. השבוע עבר ואני שבתי לבי
קורת. בסל העיתונים היה מונח אותו 

עיתון, פתוח באותו עמוד. הבחנתי 
בתשבץ שאותו פתרתי למעט הגדרה 
אחת. הוא עורר את סקרנותי. הצצתי 
־בו וגיליתי, להפתעתי, כי מישהו הש

לים וסיים אותו. הפתרון היה "קיבוץ". 
חשתי נבוך. בשבוע שעבר שברתי 

את הראש בניסיון למצוא את המענה 
להגדרה היחידה שחסרה לי התשובה 

עליה והנה היא, לנגד עיניי, מביכה 
בפשוטה, כמעט מבישה בהיות כה 

מתבקשת, כה מובנת מאליה, ורק אני 
אותה לא ידעתי. 

חשבון פשוט
הכרוז בקניון החוצות לא מותיר 

מקום לספק: מי שלא יקנה שני זוגות 
נעליים כשמחירו של הזוג השני הוא 
50%, יפסיד. למעשה, הוא לא יהיה 

צרכן נבון אלא פראייר. קל לפתות, קל 
יותר להתפתות. וכך רוכשים לא מעט 

אנשים שכלל לא תכננו לרכוש אף 
לא זוג נעליים אחד־ שני זוגות. הם 
חשים כמי שנהנו מהנחה של 50% 

בעוד הם הוציאו הוצאה לא מתוכננת 

של 150 אחוז.

חיסון
־ שמעתי על לא מעט אנשים שהתח

סנו נגד שפעת ולקו בה ימים אחדים 
לאחר החיסון. האם החיידקים שינו 
את כללי המשחק או שהם החליטו 

להפוך את המתחסנים לשפני ניסיון 
לעמידותם? התכוונתי להשיב על 
השאלה בדיוק ברגע בו לקיתי, זה 

עתה, בהתקף כפול של עיטוש ושל 
שיעול.

קיבוץ אמריקה
אחדים מחברי הילדות שלי חיים 

מזה שנים בארצות הברית. הם עזבו 
אמנם את הקיבוץ אבל הקיבוץ לא 

עזב אותם. הם מעורבים מאוד בשיח 
הקיבוצי, מחווים את דעתם, משתפים 

בזיכרונות ובגעגועים. אכפת להם 
עלינו. עם אחדים מהם המשכתי, 
הודות לפייסבוק, לרקום קשרים, 

־אשר השנים והמרחקים ואבק השג
רה הדק פרמו אותם. הם מחזקים בי 

את התחושה כי לעולם יצמא אדם אל 
־מראות השתייה של ילדותו־ והקיבו

צניקים על אחת כמה וכמה.

משקיפים
היינו - עכשיו כבר מותר להודות 
־ולהתוודות - תמימים. פתאים מא

מינים. כמשקיפים בקלפי בבחירות 
־הכלליות שנערכו אי אז, מינו ושי

בצו אותנו להיות ממונים על הסדר 
בקלפי ועל תקינות תהליך ההצבעה. 
בקלפי אחת היינו בת אחת ואני. זוכר 

שהתלחשנו בינינו בכל פעם כאשר 
נציג של אחד המפלגות נכנס, פעם 

אחר פעם, אל מאחורי הפרגוד, עשה 
מה שעשה, ויצא. חשנו כי משהו לא 

סביר בכניסות התכופות שלו אבל לא 
־העזנו לשאול. לימים, כשבגרנו והת

וודענו אל עובדות החיים למדנו גם כי 
יש דרכים שונות להשפיע על תוצאות 
הבחירות ולהטותן. כי יש מי שיודעים, 

בדרכי רמייה חמקמקות, מטשטשות 
עקבות, לדקור בסיכות קטנות את 
בלון הדמוקרטיה ולא לפוצץ אותו 

בבת אחד אלא לגזול ממנו, בהדרגה, 
את האוויר. 

קופת בית
את קופת הבית הקיבוצית החליף 

הכספומט העירוני. אני לא צריך 
לבקש מהחבר האחראי על הקופה 
כמה כסף אני צריך/רוצה. אני מקיש 

את הסכום הרצוי וממתין ליציאתו 
ללא מגע יד אדם, ללא חיוך, ללא 

תודה, כך סתם. פעולה טכנית יבשה, 
ללא טיפת לחלוחית אנושית. 

שורה תחתונה 
הערצה היא הסוג המעודן ביותר של 

קנאה.
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התכנסות   9:00
ברכות    9:30

הדס ילין- דניאלי, מנכ"לית התנועה הקיבוצית  
ד"ר שלמה גץ – ראש המכון לחקר הקיבוץ,   

אוניברסיטת חיפה  
דברים לזכרו של פרופ' מנחם רוזנר:  9:40 

משפחת רוזנר   
 10:00 מושב ראשון: נקודת הראות של

ממלאי תפקידים  
יו"ר: עו"ד מרב ניב )התנועה הקיבוצית(  

ניר מאיר )מזכיר התנועה הקיבוצית(:   
תפקידה של התנועה ביחס לקיבוץ ולאזור.   
אילן שדה )ראש המועצה האזורית מנשה(:   

תפקידה של המועצה האזורית ביחס לקיבוצים   
ולתנועה הקיבוצית.  

רב שיח בהנחיית ד"ר  דורון נדיב    
)המכון לחקר הקיבוץ(: קולות מהשטח  

משתתפים: רכזי אזורים של התנועה הקיבוצית-   
ערן גליק )עמק המעיינות, עמק הירדן דרום רמת   

הגולן( וליאת פאר )גליל מערבי( ; מזכירי קיבוצים:   
צחי רם )רביבים( וליאור שמחה )נצר סירני(.  

הפסקה  11:40
מושב שני: נקודת הראות האקדמית  12:00 

יו"ר: ד"ר זאביק גרינברג )מכללת תל חי    
והמכון לחקר הקיבוץ(  

פרופ' מיכל פלגי ואליאט אורחן )המכון   
לחקר הקיבוץ( – תפיסת חברי הקיבוץ    
את תפקידי התנועה )מתוך סקר דעת    

הקהל הקיבוצי 2018(  
ד"ר אורית דיניסמן )מכללת תל חי(:    

המועצה האזורית - "קהילה של קהילות"   
  או "מועצה של תושבים"?

ד"ר שלמה גץ וחנה גולדמברג )המכון    
לחקר הקיבוץ( : "חלוקת העבודה" בין    

הקיבוץ, המועצה האזורית והתנועה    
הקיבוצית )תוצאות סקר("  

פרופ' מיכאל סופר )אוניברסיטת בר-אילן( –   
תובנות ותגובות  

14:00  סיום 

 המכון לחקר הקיבוץ והרעיון השיתופי באוניברסיטת 
חיפה, בשיתוף התנועה הקיבוצית

יום עיון השנתי לזכרו של פרופ' מנחם רוזנר

 יחסי קיבוץ – מועצה אזורית – 

התנועה הקיבוצית 

ההשתתפות ללא תשלום
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   ספר חדש

ההתפתחות "מחד־גילי" ל"רב־דורי" 
גידו ליברמן. פרויד במבחן הקיבוץ. הוצאת "כרמל", 2018, 231 עמודים. מצרפתית: אביבה ברק. 

דן יהב

שמואל גולן ממייסדי הרעיון והמעשה של < 
ה"החינוך המשותף" בקיבוצי "השומר הצ

עיר" - הקבה"א, למד וניזון מהגות ותיאוריות 
המאה  של  באירופה  שנפוצו  פסיכואנליטיות, 
הה19 והעשורים הראשונים של המאה הה 20. 
פרויד,  זיגמונד  מכתבי  בעיקר  הושפע  הוא 
מהגותם  גם  אך  ואחרים,  יונג  ויניקוט,  קליין 
וניסיונם של יאנוש קורצ'ק, מקרנקו, מיצ'ורין 

וליסנקו הביולוגים והגנטיקאים. 
ועלייה  במושבות  עבודה  מקומונה,  המעבר 
קטנה,  חלוצים  קבוצת  בעיקר  אפיין  לקרקע, 
החבורה  או  האינטימית"  "הקבוצה  שכונתה 
והיא  "החברותא",  בובר  מרטין  של  ובלשונו 

ההייתה לרוב "חדהגילית". בשנות העיצוב הפ
נימי והגידול הדמוגרפי, בעיקר ריבוי הילדים 
שהפך  הילדים",  "בית  מוסד  נוסד  בקיבוצים, 
כ"דור  ביותר,  החשוב  החברתי  המבנה  להיות 

השני" )דור ההמשך(, כך קבוצות יונקים, פעו
הטונים וילדים בגיל הרך, הביאו ליצירת מוש

גים משפחתיים חדשים לחיי החברה בקיבוץ: 
חינוך משותף, לינה משותפת, בית כולל, בית 
גנים  משותפת,  מקלחת  מטפלות,  הנעורים, 

ובתי ילדים לפי הגילאים השונים )קבוצת גיל 
 .)Peer Age –

הרשת החינוך הייתה אחידה, בהדרכה ובפי
הקוח מחלקת החינוך הארצית – המוסד החינו

העמק  במשמר  שנוסד  )"שומריה"(  הארצי  כי 
שנפתח בה1931, לראשונה פעל כפנימייה רבה

גילית והתבסס רעיונית על "החינוך המשותף" 
ובכנרת,  דגניה  בקיבוצי   1911 בשנת  שהחל 

ללא שינה נפרדת ב"בית כולל". 
וריבוי הילדים בגי גידול האוכלוסייה  העם 

לים השונים, התכנסה מועצת הקיבוץ הארצי 
תכנית  והתוותה   1945 באפריל  אלפא  בבית 
חינוך  מוסדות  תשעה  הקמת  שכללה  חדשה, 
בנוסף לשניים הראשונים )משמר העמק ובית 
היה  אלה  מוסדות  של  השדרה  עמוד  אלפא(. 
קולקטיב של מורים – מחנכים, לרוב מוותיקי 

הקיבוצים ואנשי הרוח שבהם )כה40 במספר(.
שמואל גולן הרצה במועצת הקבה"א בכפר 
מורה  משמשים  "אנו   :)1943 )אפריל  מסריק 
ציבור  מאתנו...  ללמוד  הבאים  לאחרים  דרך 
לבוא.  נאלץ  הוא  לנו.  מזדקק  בארץ  המורים 
ללמוד ולהודות, כי אכן עשינו מלאכה שלמה, 
)ספר  הרצוי".  לפתרון  החותרת  מקורית, 

השוה"צ, כרך ב', עמ' 79 – 80(.

המחבר, גידו ליברמן, הוא 
והיסטוריון,  קליני  פסיכולוג 
בהיסטוריה  מעורה  וככזה 

הקי התנועה  של  ההחינוכית 
בתיאוריות  כן  וכמו  בוצית 
ליברמן  החינוכי.  ובמעשה 

מר ארכיונית  עבודה  הביצע 
שימה, שכן הספרות העיונית 
הקיבוצי  בחינוך  העוסקת 

הזיכ היפה,  הספרות  הוכן 
וביטאוני  העיון  ימי  רונות, 
זה  בנושא  עסקו  הקיבוצים, 
מורים  עם  ובראיונות  לרוב, 
הראשון  הדור  בני  ומחנכים 
הקיבוצי,  המשותף  לחינוך 
בשל  ומתמעטים  שהולכים 

גילם המופלג. 
 מן הראוי לציין, שנושאים 
לחינוך  הקשורים  שונים 
הגיל הרך, שנויים במחלוקת 
עד היום ויש המצדדים בסוג 

מהפסי רבים  אך  זה,  החינוך 
או חולקים  כולוגים שוללים 
בוצע  אף  לאחרונה  עליו. 
"הלינה  השפעות  על  מחקר 

המ "המקלחת  ההמשותפת", 
עד  נהוגה  שהייתה  שותפת" 
הקודמת. חדר  מחצית המאה 
האוכל "הגילאי" ובתי הספר 
המשותפים האזוריים וכו'..... 
שוויונית.  הייתה  התוצאה 
חינוך  בהליך  ראו  מחצית 
לעיצוב  חיובי  כמקור  זה 

ענו,  ומחציתם  ההתבגרות  בתהליך  אישיותם 
כי הם סבלו ב"חינוך המשותף". 

ידי  על  שהוצהרה  כפי  העיקרית  המטרה 
"חברה  ליצור  ומחנכיו,  מעצביו  החינוך,  הוגי 

החדשה" ו"אדם חדש", מעין ניסוי חברתיהחינו
הכי בהשפעת תיאוריות סוציאליסטיות )מקרנ

קו, יאנוש קורצ'ק, סאמר היל ועוד...( וכל זאת 
הבמקום החינוך המשפחתי, הזעירהבורגני, הצ

רכני והניהליסטי. הקולקטיב קדם לכל וביחוד 
הלקשר המשפחתי הגלותי. ולא אחת סבל הקי

בוץ עזיבות בשל כך. 
הזו הייתה מהפיכה מרתקת, לנתק את היל

דים מהמשפחה, ניתוק פיסי בין "החדר" לבין 
והמוסד האזורי,  בית התינוקות, הבית הכולל 
פעולות  עבודה,  לימודים,  היום:  בשעות  כך 
על  זה  כל  נפרדת.  שינה   – הלילה  ובשעות 

של כפי  הפסיכואנליזה,  של  תיאוריות  הרקע 
מדו והכירו אז, בעשורים הראשונים של המאה 

הקודמת. 
וממון  זמן  הקדישה  הקיבוצית  התנועה 
"להחליף"  שבאו  מטפלות,  להכשיר  כדי  רב, 

הת לא  שהאחרונות  מכיוון  האימהות,  האת 
בהיפרדן  ההורות,  במלאכת  בצעירותן  נסו 
לאימהות  זקוקים  היו  כן  וכמו  ממשפחותיהן, 
ובשירותי  במלאכה  בחקלאות,  עבודה,  ככוח 

החצר הקיבוץ. בעיקר במטבח, חדר האוכל, מכ
בסה, מתפרה ועוד....

הפ התיאוריות  בין  השוואה  עורך  הליברמן 
החינוך  של  הפרקטיקות  לבין  רוידיאניות, 
פרויד  רבות.  סתירות  בהן  ומוצא  המשותף 

הש שנות  בתחילת  כבר  הפריך  ההאנליטיקן 
הסוציאליסטיות  האידיאולוגיות  את  לושים 

– הכוללניות, אך נראה שהצרכים האמיתיים 
יומיים גברו ולא מעט סוציולוגים הצ ההיוםה 

דיקו אותם. )טלמון, - גרבר, ובר, קאנטר, ג'ון 
משוניס.....(. 

את  מציג  הוא  דינו.  את  פוסק  אינו  החוקר 
השתי תפיסות העולם, זו הסוציאליסטית, הש

מול  האחר,  האדם  ייצור  החדשנית,  וויונית, 
ביחסים  היחידנית,  במשפחה  הרואה  התפיסה 
לילדיהם.  ההורים  בין  המתמשכים  ההדוקים 

וכך גם נוצר המושג "שעת האהבה". 
על  גבר  מה  זה,  במחקר  המרכזית  השאלה 
על  מצביעה  העכשווית  המציאות  ומתי?  מה 
האינדיבידואל  לפיתוח  המשפחה,  לחיק  חזרה 
על הכלל ולמעשה תהליכי הפרטה חברתיים, 
הקיבוצית.  בתנועה  היוםהיום  חיי  בכל  כמעט 
)קופה,  השיתופיים  מ"המוסדות"  רבים  ביטול 
ההורים,   – לבית  חזרה  אוכל,  חדר  מקלחת, 
ולעבודה  ללימודים  יציאה  שכירה,  עבודה 

מחוץ למחנה הקיבוצים ועוד...(. 
הבאיזו מידה משפיעה החברה האחרת, הקפי
הטליסטית על השיתופיות ודרכי החינוך הקי

בוציות, או שדרכים אלה היו טובות, מעשיות, 
ואידיאולוגיות לזמנן והתמורות הן הכרחיות. 

ית השיתופיים  החינוכיים  שההיבטים  הנראה 
מידו, אם כי יחולו בהם שינויים. 

דור הוגי הדעות, כשמואל גולן, מרדכי סגל 
ה)הקבה"מ(, פנחס לבון, יצחק טבנקין, רון פול

ני, מרטין בובר ועוד.... השפעותיהם התפוגגו 
והם הוחלפו במחנכים מדור שני ושלישי. 

 דן יהב, תושב תל־אביב יפו, הוא גיאוגרף 
והיסטוריון של היישוב 

מהות התפקיד:
ראש/ת האגף עומד/ת בראש אגף 
צעירים ומעורבות בחברה, הכפוף 

למשנה למזכ"ל. מרכז/ת את פעילות 
 התנועה בתחום ואחראי/ת לתפקודן 

של המחלקות השייכות לאגף.

תחומי אחריות עיקריים:
• נח"ל

• חיילים בודדים וצבר
• ביטחון

• רשת צעירים
• תל"ם

• מתנדבים
• הגשמה ומעורבות בחברה

• הצמחת מנהיגות צעירה

 דרישות התפקיד:
1. חבר/ת קיבוץ

2. השכלה אקדמאית חובה.
 3. ניסיון ניהולי עשיר הן בתחום 
    החברתי והן בתחום הכלכלי.

4. תפיסה ניהולית ערכית.
5. יכולת לתאם להוביל ולייצר 

    שיתופי פעולה.
6. עבודת צוות ויחסי אנוש טובים.

7. ראיה רחבה, יכולת להוביל תהליכים
    אסטרטגיים  וניסיון מוכח בבניה של 

    ארגונים ותהליכים.
8. כושר הבעה בכתב ובעל פה.

9. היכרות עם עולם הצעירים 
    וארגונים חברתיים – יתרון.
10. היקף המשרה – מלאה!

לתנועה הקיבוצית דרוש/ה  
ראש/ת אגף צעירים ומעורבות בחברה 

• הרואים/ות עצמם מתאימים/ות לתפקיד מוזמנים/ות להציע את מועמדותם/ן.
• פנייה למציעים/ות תעשה למתאימים/ות בלבד. 

• אין התנועה מתחייבת לקבל את אחת ההצעות שהוגשו. 

 קורות חיים יש לשלוח עד: 14.11.2018 
לאירית גולדברג iritg@tkz.co.il או לפקס: 03-6951407

למען הסר ספק אין לראות בהזמנה זו מכרז ההזמנה והליך הבחירה אינם כפופים לדיני המכרזים

דר' שרה אדום, יו"ר ועדת גיוס רחבה, התנועה הקיבוצית

בקשה להגיש הצעה למועמדות 
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כולסטרול? יש כורכומול!
הדרך הטבעית להורדת כולסטרול

א לכאבי פרקים ושרירים
א להורדת כולסטרול 

א לבעיות במערכת העיכול 
א לניקוי הכבד מרעלים

 אני לוקחת כל יום 2 כפיות כורכומול בכוס מים ובמשך 
ארבעה חודשים הכולסטרול שלי ירד מ- 240 ל- 165 ואני 

מרגישה נפל! )נינה ב., ירושלים(
שהכורכומין  נמצא  מדעיים  במחקרים 
ומאפשר  מפרק את הכולסטרול שבדם 

את הוצאתו מהגוף.
ספיגת  את  מונע  גם  הכורכומין 
הכבד  את  ומנקה  לדם,  הכולסטרול 

מכולסטרול ומשומנים.
בשתיית  הבוקר  את  להתחיל  מומלץ 

משקה כורכומול.
יש לערבב 1 כפית כורכומול בכוס מים 
ראשון  דבר  ולשתות  קרים,  או  חמים 
אחרי  מומלץ  מירבית  לספיגה  בבוקר, 
לאכול  או  לא לשתות  כורכומול  שתיית 

במשך 20-30 דקות..

והעיקר שנהיה בריאים !
www/curcumall.co.il .שירות לקוחות: 077-5568866. ניתן להשיג בבתי טבע ובבתי מרקחת

ג היטב
נספ

יעיל יותר 
ו

כורכום
מגלולות 

אני לוקחת כל יום 2 כפיות כורכומול בכוס מים ובמשך
ארבעה חודשים הכולסטרול שלי ירד מ-240 ל-165

ואני מרגישה נפלא! )נינה ב., ירושלים(
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הכרעת העליון: עסק תשבץ היגיון מס' 288
חקלאי או נלווה לחקלאות? 

פנסיון לסוסים, שהפעיל זוג ממושב בשרון, עסק חקלאי או 
לא? בית המשפט העליון קבע כי יש להבחין בין גידול ואחזקת 

סוסים לבין אחסון וטיפול בהם. אחסון וטיפול לתקופות קצרות 
הוא שימוש נלווה לחקלאות ועל זה משלמים לרמ"י יותר 

כבר  וודאי  הנאמנים  קוראיי 
ניתן  אם  השאלה  כי  יודעים, 
אם  חקלאי"  כ"עסק  עסק  להגדיר 
ובתי  לעיתים,  פשוטה  אינה  לאו, 
המשפט נדרשו אליה לאחרונה לא 
אחת. לשאלה זו נודעת חשיבות רבה, שכן הפעלת 
הן  תיחשב  חקלאית  קרקע  על  חקלאי  שאינו  עסק 
והן  ההתיישבות  חוק  פי  על  אסור  חורג"  ל"שימוש 
והבנייה. מלבד מישורים  חוקי התכנון  לעבירה על 
בפן  גם  חשיבות  כ"חקלאי"  העסק  להגדרת  אלו, 
רשות  מול  החוזית  היחסים  במערכת  שכן,  הכספי. 
מקרקעי ישראל )רמ"י(, ככל שיקבע כי מדובר בעסק 
מסחרי, על בעליו לשלם בהתאם לשימוש המסחרי 
הנעשה בשטח, להבדיל מדמי חכירה בגין השימוש 
החקלאי. סוגיה זו נדונה לאחרונה )25.10.18( בבית 
משפט העליון, ומפאת חשיבותה לציבור החקלאים, 
עיקרי  את  להביא  בחרתי  עליו,  נמנים  שהקיבוצים 

פסק הדין בפניכם. 
באותו עניין הפעילו זוג ממושב בשרון במקרקעין 
שברשותם, בין השאר, פנסיון סוסים. השניים ניהלו 
נגד רמ"י הליכים משפטיים בעניין הפנסיון, כשתוך 
מועצת  של   1316 החלטה  התפרסמה  ניהולם  כדי 
בית  קבע  זו  החלטה  בעקבות  ישראל.  מקרקעי 
המשפט המחוזי כי המחלוקת המשפטית בין הצדדים 
 1316 להחלטה  בהתאם  שכן  יותר,  רלוונטית  אינה 
הפעלתו של פנסיון הסוסים במקרקעין נעשית כדין. 
המשפט  לבית  ערעור  רמ"י  הגישה  זו  החלטה  על 
אגודה  על  חלה   1316 החלטה  כי  אציין  העליון. 
כפר  או  עובדים  מושב  שהיא  חקלאית  שיתופית 
מקרקעין  לה  מוחכרים  או  מושכרים  אשר  שיתופי 
בתנאי נחלה. עם זאת בכל הקשור לניתוח המבחנים 
שיפורטו להלן קיימת חשיבות לסוגיית הגדרת עסק 

כחקלאי לקיבוצים.
ביחס  התמקדה  בערעור  הצדדים  בין  המחלוקת 
בעליהם,  מצד  תשלום  תמורת  סוסים  להחזקת 
גיסא  מחד  "פנסיון".  המכונה  פעילות  באמצעות 
ומאידך  חקלאי,  בשימוש  מדובר  כי  הזוג  בני  סברו 
בגדר  נופלת  זו  פעילות  כי  רמ"י  טענה  גיסא 
לשתי  חיים".  בעלי  לגידול  נלווים  "שימושים 
ימשיכו  הזוג  שבני  עקרונית  מניעה  אין  השיטות, 
של  והנפקות  סוסים,  פנסיון  במקרקעין  להפעיל 
המחלוקת היא כספית: שאם מדובר בשימוש נלווה, 
 ,1316 החלטה  בתנאי  לעמוד  המתיישבים  נדרשים 
גבוהים  סכומים  לרמ"י  לשלם  יידרשו  היתר  ובין 

יותר עבור השימוש במקרקעין. 
למצוא  קשה  כי  המשפט  בית  מציין  דינו  בפסק 
פונה  לכן  "חקלאות".  למונח  ברורה  חוקית  הגדרה 
בית המשפט לחוק ההתיישבות שם מוגדרת "קרקע 
תוצרת  לייצור  לשמש  שנועדה  קרקע   – חקלאית" 
בעלי  לגידול  למשתלה,  פרחים,  לגידול  חקלאית, 
חיים או להחזקתם או למרעה להם. כלומר, בלשון 
החוק ניתן למצוא אסמכתא לכך שגידול בעלי חיים 
פונה  בית המשפט  זאת,  עם  חקלאית.  פעילות  הוא 
נלווים  "'שימושים  המגדירה   1316 החלטה  ללשון 
אחסנת  טיפול,  שירותי   – חיים'  בעלי  לגידול 
חיים,  בעלי  באמצעות  וטיפול  ריפוי  חיים,  בעלי 
ממכר  חנות  בגידולם,  והתנסות  חיים  בעלי  ליטוף 
בעלי חיים וציוד לגידולם, רכיבה טיפולית ולימודי 

רכיבה. 

מהאמור עולה כי "גידול ואחזקה" של בעלי חיים 
של  ואחסנה"  "טיפול  ואילו  חקלאי;  שימוש  הוא   –
בעלי חיים – הוא שימוש נלווה לגידול בעלי חיים, 
ולכן מוגדר בהחלטה 1316 כשימוש נלווה לפעילות 
אינה  המושגית-מילולית  ההבחנה  ברם,  חקלאית. 
הן  ו"אחסנה"  "אחזקה"  מספקת תשובה מלאה, שכן 
לכאורה מושגים נרדפים או חופפים. כלומר, הקושי 
)שימוש  ואחזקה"  "גידול  בין  הגבול  קו  את  למתוח 
חקלאי( לבין "טיפול ואחסנה" )שימוש נלווה( עשוי 
את  סותרת   1316 החלטה  כי  הטענה  את  לעורר 

הוראת חוק ההתיישבות. 
לשמור  מנת  על  כי  קובע  המשפט  בית  לפיכך, 
על קוהרנטיות בין ההגדרות שנקבעו בחקיקה לבין 
להבחין  יש  ביניהן,  סתירה  ולמנוע   ,1316 החלטה 
בין גידול ואחזקת סוסים לבין אחסון וטיפול בהם. 
אבחנה זו תיעשה על יסוד בחינת משך התקופה בה 
מוחזקים הסוסים במקום. גידול סוסים הוא החזקתם 
לתקופה ארוכה, למשך פרק זמן משמעותי מתוך חיי 
הסוס. אחסון וטיפול, לעומת זאת, מתאפיין בשהות 
מדובר  כאשר  לענייננו,  יחסית.  קצרה  לתקופה 
לתקופות  אירוח  מקום  כלומר   – סוסים  בפנסיון 
קצרות – הוא יוגדר כ"אחסון וטיפול" בבעלי חיים 

ולכן שימוש לוואי לחקלאות, כפי שטענה רמ"י. 
לטעמו  כי  המשפט  בית  עוד  מציין  זה  בעניין 
מועצת  החלטת  בלשון  המופיעה  "אחסנה",  במילה 
ל"אִכסון".  והכוונה  שגגה  נפלה  ישראל,  מקרקעי 
כך, לפי החלטת האקדמיה ללשון עברית יש להבחין 
אדם,  בני   – בכ"ף   – מאכסנים  לאחסון:  אכסון  בין 

ומאחסנים – בחי"ת – חפצים ובהשאלה גם מידע.
בית המשפט ממשיך וקובע כי מבחינת התכלית, 
של  לניצול  קשורה  חקלאי  שימוש  של  ההגדרה 
הקרקע לצורך הפקת תוצר חקלאי. ככל שהפעילות 
מאבדת את הזיקה לקרקע וככל שהיא נושאת אופי 
מסחרי-עסקי שאינו נובע מן השימוש בקרקע עצמה 
אלא משימוש במרחב, כך היא מתרחקת מן ההגדרה 
סוסים  גידול  לכך,  בהמשך  חקלאית.  פעילות  של 
לקרקע  יותר  הדוקה  זיקה  מבטא  ארוך  זמן  לפרק 
שמגיעים  בסוסים  ולטיפול  לאכסון  בהשוואה 
החלופות  שתי  כי  ברי  קצרות.  לתקופות  לפנסיון 
נועדו  אחרת,  חקלאית  פעילות  כל  גם  כמו  הללו, 
רווח  בין  הבדל  יש  אך  כלכליים,  רווחים  להשיא 
מתוצרת שמקורה בגידול על-גבי הקרקע )והמחוקק 
הכליל בכך גם בעלי חיים( לבין רווח מסחרי שנובע 
של  מזדמנת  שהות  לצורך  החקלאי  השטח  מניצול 

בעלי חיים.
את  מקבל  המשפט  בית  לעיל,  האמור  לאור 
אכסון  דהיינו  סוסים,  פנסיון  כי  וקובע  הערעור 
סוסים לפרקי זמן קצרים, הוא שימוש נלווה לגידול 
בעלי חיים, ולא שימוש חקלאי בקרקע. פעילות כזו 
ניתנת להסדרה מול רמ"י בהתאם לתנאים שנקבעו 

בהחלטה 1316.
*ע"א 4925/14 מדינת ישראל - רשות מקרקעי 
ישראל נ' דוד אהרוני )פורסם בנבו, 25.10.2018(

* "איילת רייך - משרד עורכי דין, נוטריון וגישור" 
מתמחה בקיבוצים, מושבים, תאגידים, בתחום 

המסחרי־חקלאי־מינהלי וענף הלול על כל שלוחותיו. 
עו"ד איילת רייך־מיכאלי משמשת כבוררת וכמגשרת 

במחלוקות.
* אנו מזמינים אתכם לבקר באתר האינטרנט שלנו: 

www.ayelet-raich.co.il, ולעקוב אחרינו בפייסבוק: 
"איילת רייך – משרד עורכי דין נוטריון וגישור".

  דין התנועה • עו"ד איילת רייך־מיכאלי
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הרפת והחלב

 מעוניין לפרסם 
בלוח הירוק?

0732369058H
kav_daf@tmags.co.il :לפרטים

דרושים

רוצה 
לפרסם?

 שטח זה יכול להיות שלך!
 לפרטים

073-2369058

היכרויות

משרד הכרויות רעות לאיכותיים/ת 

במשרדי ניתן להכיר בני זוג 

ששואפים להיות מאושרים. רווקים/ת 

גרושים /ת אלמנים/ת

אתם אלה שהשליטה המלאה על 

חייכם להגשים שינויי משמעותי בחייכם, 

זמנו לחייכם אושר, אל תשארו לבד. 

רכזו את החשיבה שלכם בחשיבה 

חיובית ליצור שינוי משמעותי בחייכם. 

להיות מאושרים, להכיר בן/ת זוג לחיים 

לקצר את התהליך בעזרתי ניצור שינוי 

משמעותי בחייכם ונגיע למטרה.

מומחית להכרויות : הורים מודאגים 

שילדיהם לא מצאו עדיין זוגיות 

כלבבם . המאגר מהצפון עד לדרום 

כולם נבדקים על ידי תעודת זהות

לפרטים : מנהלת המשרד רעות 

הכרויות 052-4403890

כתובתי באינטרנט 

www.rdatihg.co.il

אלמנה בת 63 אקדמאית מורה 

במקצועה מקיבוץ באזור עפולה 

מעוניינת להכיר חבר לחיים איכותי 

אינטליגנטי רגיש קשוב עד גיל 65 

למתאימים בלבד לפנות לרעות 

הכרויות 052-4403890 

בן 77 מקיבוץ באזור חדרה נאה בעל 

אישיות מקסימה, גבר עם המון נתינה 

רגש וכוונות רציניות מעוניין להכיר 

חברה לחיים נאה לבבית חייכנית 

שפנויה לזוגיות רצינית מאזור קיסריה 

והסביבה  לפרטים  052-4768659

טיולים לחו"ל

טיול להודו בעת פסטיבל הקומבה 

מלה

 בעיר אללהבאד. 13 ימים,

יציאה: 23/2/19.

טיול להודו )אזור רג'סטאן( בעת 

פסטיבל הצבעים )ההולי(

14 ימים, יציאה: 15/3/19.

 לפרטים: איתי שביט – 050-5755200

או "עולם אחר" – 1-700-708-999

www.awt.co.il

קראוונים
מכירת חיסול! אתר קרוואנים במחירים 

מפתיעים ומיוחדים. 052-2796686
*צימרים זריחה בגלבוע 052-2358554

לרפת קיבוץ עין השלושה דרוש/ה

אחראי/ת יונקיה
 אפשרות למגורים במקום

לפרטים: איתי - 054-7919286

תיקוני מחשבים

Pk מחשבים
המחשב התקלקל?

צלצל ונגיע עד אליך 

 שקל לביקור!

הטכנאים שלנו מקצועיים, סבלניים ועשירי ניסיון. 
מעל 20 שנים בשירות הקיבוצים והמושבים

שירות אישי עד הבית/העסק בכל הארץ!

שיחת 1800-101-480
חינם:

9.11.18



איכות, שירות, אחריות

 etgar-tech@bulltech.co.il  : :  04-6231046    מייל טל׳: 04-6231057    פקס
054-3298918 : : 052-3020988    054-4921009    052-3040155    מרכז שירות מכירות
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מתקן ייחודי לטיפול בשפכי מכון החליבה וחצר ההמתנה 
המבוסס על תהליך הפתתה וסינון.

  תהליך כימי יציב ואמין

  התחייבות לטיפול בזרחן

  אינו מחייב טיפול קדם או בור הפרדה

  הפעלה אוטומטית עם שליטה מרחוק

  קומפקטיות- נדרש משטח של כ-12 מ"ר

  אינו מושפע משינויי טמפרטורה

אנחנו מתחייבים ל:

  COD - הרחקה של 80%

  TSS - הרחקה של 90%

  זרחן - הרחקה של 90%

  חנקן - הרחקה של 50%

פיתוח -   BAKAR 4.1™


